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NOVÉ KOUPÁNÍ VE VRCHLABÍ
venkovní rybník pro léto   a   kryté aquacentrum po celý rok

 pohodlná a k přírodě šetrná 
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 nové převlékárny a sprchy
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Slunící louka - pohled od rybníka

Volně přístupné občerstvení s kavárnou
Kde:

Molo 
s přístřeškem

Vejsplachy 
v poločase aneb 
příjemnější Kačák
Léto se blíží a chuť jít se vykoupat stupňu‑
je. Od loňského jara pro Vás město Vrchlabí 
připravuje modernější Kačák. Až budete za‑
čátkem června číst tyto řádky, bude praktic‑
ky hotovo.

A jak šel na stavbě čas? Nejprve se usku‑
tečnil na jaře 2017 výlov rybníka, následo‑
valo jeho dovypuštění, vysychání a  letní 
odbahnění. Ještě před napouštěním rybníka 
na podzim loňského roku byly vybudovány 
základy pro drobné stavby. Současně s na‑
pouštěním se pokračovalo s montáží skáka‑
cí plošiny uprostřed rybníka, přípravou pro 
molo s přístřeškem, odléváním betonového 
mola (možno následně užít pro loďky), mon‑
táží koupací plošiny a budováním vstupů do 

vody. Všichni jsme s obavami sledovali pod‑
zimní závod stavební firmy Gardenline s. r. o. 
s  časem, kdy stoupající hladina nedovolila 
žádné zvolnění tempa, protože pro zasněžo‑
vání nedalekých lyžařských běžeckých tratí 
bylo potřeba vytvořit dostatečnou zásobu 
vody. V  zimě se pokračovalo budováním 
povalového chodníku lužním lesíkem a  na 
jaře vznikly základy pro převlékárny a  spr‑
chu. Nyní probíhají práce na pěšinách, které 
nám spolu s povalovým chodníkem umožní 
obejít Kačák kolem dokola suchou nohou. 
Koncem března letošního roku byly odstra‑
něny nálety a  staré nebezpečné dřeviny 
a začátkem dubna byla dokončena výsadba 
stromů nových, které budou základem bu‑
doucí okolní krajiny. Záměrem je v desetile‑
tých cyklech pokračovat v další výsadbě při 
současném postupném odstraňování doží‑
vajících topolů.

Spolu s  výstavbou drobných staveb 
a  v  souvislosti s  pěstebními zásahy zajistí 
Služby města Vrchlabí četnější pokos a úklid 
na straně rybníka (k Valteřické ulici), která 
je ve vlastnictví města. Současně také dojde 

k  postupnému doplnění mobiliáře. Do dal‑
ších let by tak mělo být zabezpečeno kultur‑
nější prostředí pro procházky a odpočinek.

Věřím, že nám teplé léto umožní užít si 
do sytosti lepší podmínky pro venkovní kou‑
pání v příjemném prostředí přírodního kou‑
paliště ve Vejsplaších. Pro úplné dokončení 

„Rekreačně sportovního areálu Vejsplachy“ 
pak bude chybět již jen dlouho žádaný kry‑
tý bazén s  možností celoročního plavání 
i relaxace. Jsem přesvědčen, že při zajištění 
rozumných nákladů na výstavbu a budoucí 
provoz se ho brzy dočkáme.

POZVÁNKA DO VEJSPLACH
Pro zvídavé občany se 11. června v 16.00 ho‑
din uskuteční komentovaná prohlídka no‑
vých staveb. Všichni jste srdečně zváni. Sraz 
u  občerstvení Lážo plážo. Obejdeme spolu 
rybník a pokusíme se Vám vysvětlit záměry 
města v  lokalitě, seznámit Vás s  realizova‑
nými stavbami a plánovanými projekty.

Alfred Plašil
místostarosta
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O B S A H

Editorial… hudební
Vážení přátelé, sezona 2017/2018 Kulturního domu Střelnice, tedy divadla, pohádky, 
koncerty, filmy, besedy, plesy a bály, univerzita pro seniory, ateliér, jóga, fotokroužek, 
pohádková badatelna… to vše se na dva měsíce odmlčí, abychom se v září opět setka‑
li a strávili mnoho společných večerů. Než však otevřeme sezonu 2018/2019, čeká nás 
hudební svátek z největších… XXIII. ročník VRCHLABSKÉHO HUDEBNÍHO LÉTA.
Jeho preludium už máme za sebou, v  květnu klášterní prostory rozezvučel komor‑
ní smyčcový orchestr s programem Vivaldi známý – neznámý a varhanní koncert ja‑
ponské hráčky na trubku Yasuko Tanaky a  Michala Hanuše na varhany. Slavnostní 
zahajovací koncert je připraven na neděli 1. července a ve Vrchlabí se sejdou jednak 
špičkoví umělci, ale také výjimečné nástroje, v množství v celém Česku nebývalém. Na 
STRADIVARIUS KONCERT VRCHLABÍ zahraje Elizabeth Pitcairn (USA) na své Red Strad 
z roku 1720, doprovodí ji Roman Patočka na stradivárky Libon (1729), Kristina Fialová 
na violu Antonio Testore (1745). Oba nástroje nám zapůjčilo Národní muzeum! Po‑
kračovat bude EBEN TRIO s vynikajícím Jiřím Bártou na violoncello, těšit se můžete 
i na mladé vrchlabské varhaníky Michaelu Beránkovou a Ondřeje Mejsnara, Berlínské 
filharmoniky z uskupení ENSEMBLE BERLIN PRAG, v rámci večera VIVALDI MORZIN IN 
MEMORIAM vystoupí VÁCLAV HUDEČEK s  komorním orchestrem a  festival v  září za‑
končí JIŘÍ VODIČKA koncertem HOMMAGE À KAREL HALÍŘ. Osm letních nedělí, jedna 
sobota… Prožijte s námi nejkrásnější festival klasické hudby v královehradeckém kraji 
v klášteře sv. Augustina!

Za pořádající Kulturní dům Střelnice Váš Vladimír Jindra.

(hotovo od 2018) (připraveno ke stavbě od 2019)
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PODĚKOVÁNÍ SŮVĚ
Jako bývalá učitelka a babička neposedných dvojčat jsem se z  rádia HK dozvěděla 
o festivalu Sůva a Sůvička ve Vrchlabí na Střelnici, konaném 28. dubna. Zejména mě 
zaujal program pro děti „Nauč sůvičku létat“ se sběrem Sůvích pírek za jednotlivé 
absolvované aktivity. Naložila jsem vnoučata do auta a vyrazili jsme. Ve Vrchlabí jsme 
prožili překrásný den, množství zážitků předčilo mé očekávání. Jednotlivé dílničky pro 
děti byly vedeny naprosto profesionálně, ať již se jednalo o tvořivou dílnu, jazykovou 
dílnu, dobrodružné a zábavné hry, zpívánky atd. Divadelní dílna byla vedena dvěma 
sympatickými herci, v jednom z nich jsem ke svému údivu poznala řezníka ze seriálu 
Ulice. Moc se nám líbila i představení cirkusového divadla z Českých Budějovic, od‑
polední žonglérská dílna vtáhla do dění nejenom děti, na louce bylo možno spatřit 
žongléry všech věkových kategorií, včetně mé. A  to vše za příjemného hudebního 
doprovodu studentů vrchlabského gymnázia. Na závěr programu Sůvička jsme ještě 
zhlédli ukázku úžasných psích dovedností. Má vnoučata i já jsme z celého dne nad‑
šeni a domů do Trutnova jsme se navraceli spokojeni a plni zážitků. Organizátorům 
celé akce upřímně děkuji.

Anna Stránská

O 
PU

LS
U
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„Jak ještě více povýšit 
atraktivitu města a území?
Například novými naučnými 
okruhy nebo Krkonošskou 
pivní stezkou,“
pozval Jan Sobotka.

„Objevte krásy malebného horského města 
Vrchlabí díky originálním tematickým pě‑
ším trasám, které vás zavedou i  na méně 
známá místa a  přiblíží jeho současnost 
i  historii,“ uvedla dále Karla Svatá z  Regio‑
nálního turistického informačního centra 
Krkonoše ve Vrchlabí a konkretizovala: „Pět 
nových brožur s tipy na procházky městem 
Vrchlabí a  objevování jeho krás připravilo 
právě RTIC Krkonoše. V  každé brožurce na‑
jdete přehlednou mapu, krátký popis míst, 
která při svém putování navštívíte a  také 
pozvánku do zajímavých lokalit v  polském 
partnerském městě Kowary. Titulní stránku 
zdobí originální kresba trutnovského malíře 
Miloše Trýzny.“

Vydat se můžete „Za nejkrásnějšími vý‑
hledy“, když vystoupáte na některý kopec či 
kopeček, které město obklopují. Půvabnou 
architekturu a neopakovatelnou atmosféru 
nabízí „Vrchlabské kaple a  kapličky“, které 
jsou po městě rozesety. Historii i  součas‑
nost automobilové výroby přiblíží šestikilo‑
metrová trasa „Od kočárů k  automobilům“. 
Kulturní srdce Vrchlabí poodhalí památky, 
za kterými se vypravíte „Po stopách Morzina 
a Vivaldiho“. Až do Hořejšího Vrchlabí zave‑

de „Labská trasa“, která se vine podél toku 
řeky Labe.

Brožury si můžete vyzvednout v  infor‑
mačním centru v  budově radnice nebo na 
turistických webových stránkách města 
Vrchlabí.
www.mestovrchlabi.cz, www.krkonose.eu

Mezi další zajímavé počiny patří „Krko‑
nošská pivní stezka“. Bude opět otevřena 
od 1. 6. do 30. 9. 2018. Stezka propojuje pět 
pivovarů, které vaří pivo na trase: Vrchlabí, 
Friesovy boudy, Pec pod Sněžkou a  Malá 
Úpa.

Jak uvedl autor „Pivní stezky“ Karel Po‑
lívka z  Friesových bud: „Pivovary vás rády 
přivítají, pohostí a  dokonce i  obdarují! Po‑
kud budete poctivým konzumentem a v kaž‑
dém z pěti pivovarů si dáte dvě piva, na kon‑
ci se dočkáte překvapení v podobě malého 
dárku. Pokud se vám podaří navštívit všech 
pět pivovarů a vypít v každém to stejné, váš 

sběrný lístek bude zařazen do slosování 
o  hodnotné ceny na začátku října. Razítka 
můžete sbírat během celého léta!“ pozval 
na turistický pochod. „Součástí Krkonoš‑
ské pivní stezky bude Pochod pivní stezky, 
který v  koordinační spolupráci se Svaz‑
kem Krkonoše proběhne během víkendu 
29. 6.–31. 6. 2018 s doprovodným programem 
ve Vrchlabí. Těšit se můžete nejenom na 
piva pivní stezky a dobrou hudbu, ale také 
na Krkonošské regionální produkty a ukázky 
tradičních řemesel,“ pozval K. Polívka a Jan 
Sobotka k  tomu doplnil: „Za město mohu 
potvrdit, že vítáme iniciativy zviditelňující 
a  podporující snažení podnikatelů. Vážíme 
si aktivity a dobré práce každého z nich,“ po‑
chválil J. Sobotka.

D. Palátková
Další informace o  tomto tématu v  článku 
VYCHÁZKOVÉ OKRUHY MĚSTEM NA STR. 6.

Titulní stránky nových městských okruhů – kresba Miloš Trýzna, grafika Ivan Polonský.

M Ě S T O  V R C H L A B Í

Hřbitov 
– památečný odkaz
„Naší snahou je zachování kulturně pietního 
dědictví předků,“ uvedl Jan Sobotka a  po‑
kračuje: „Městský hřbitov postupně kulti‑
vujeme, zajímáme se o  jednotlivé hroby 
a hrobky, některé z nich máme ve vlastnictví 
města a přijali jsme princip, jak je opravovat. 
Máme několik verzí a způsobů, jak se o ně 
dále starat.

Máme zpracovánu architektonickou stu‑
dii arch. Somra, která řeší celé území hřbi‑
tova: cestičky, osvětlení (lampy), vodovod, 
odpadkové koše, parkování, tedy jak by měl 
hřbitov ve finále vypadat. Opravili jsme mi‑
nimálně šest hrobek, centrální kříž, máme 
zájem uchovat stavitelské sochařské prvky. 
Budeme řešit obřadní smuteční síň, domek 
správce hřbitova, rozšíření urnového háje, 
do budoucna plánujeme hřbitov na noc uza‑
vírat. Postupujeme sice pomalým tempem, 
ale chceme celý komplex uchopit jako hod‑
notnou památku.

Když je hrobka v majetku města, je opra‑
vována a  rekonstruována v souladu se sta‑
novisky památkářů nebo s památkovou péčí. 
Když hrobku opravují majitelé, či potomci 
původních majitelů, konzultují práce ve spo‑
lupráci s městem. Ti, kteří mají zájem hrob‑
ku koupit, ji opraví v rámci projektu a také 
se souhlasem památkářů. Pokud se město 
stalo majitelem a  pak se objevili vlastníci, 
kteří se chtějí starat, budou postupovat tak, 
aby zůstala zachována historická hodnota 
a hrobka vypadala pěkně. A  tak se hřbitov 
postupně klube, město se o něj přiměřeně 
stará a  zachovává jeho spíše parkově pří‑
rodní ráz,“ uzavřel J. Sobotka.

Nová „Hřbitovní stezka“
Nově bude v  rámci komentovaných prohlí‑
dek hřbitov a hroby významných osobností 
popularizován. Jak uvedla Karla Svatá z Re‑
gionálního turistického informačního cen‑
tra Krkonoše ve Vrchlabí, bude 22.  6.  2018 
slavnostně otevřen naučný okruh hřbitovní 
stezky „Za pamětí Vrchlabí“ jako odkaz na 

minulost. K  tomu doplnila: „Rádi bychom 
vám nabídli asi půlhodinovou procházku 
vrchlabským hřbitovem a  představili zají‑
mavý a poetický kout města z několika úhlů. 
Z  pohledu historického, architektonického 
a  umělecko ‑řemeslného, z  pohledu osob‑
ností Vrchlabí a  v  neposlední řadě s  vlast‑
ním přístupem k zachování hřbitova dalším 
generacím.“

D. Palátková
Foto: D. Palátková
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M Ě S T O  V R C H L A B Í

Smart Vrchlabí, 
Smart Krkonoše 
aneb: „Neználek ve 
Slunečním městě“ 
se může stát 
skutečností.
Představení záměrů v oblasti získávání, 
přenosu, ukládání a praktického využití dat.
Jistě mnohým z  nás ze střední a  starší ge‑
nerace uvízla v hlavě literatura z dětství, ve 
které si autor „Neználka“ pustil fantazii na 

„špacír“ stejně odvážně, jako ve svých kni‑
hách Jules Verne. Ani jeden z  nich pravdě‑
podobně netušil, jak blízko byly jejich sny 
realitě.

Otázka: Co je smart?
Odpověď: Klíč k rozvoji regionu založený 
na zdravém rozumu, na využití dostupných 
moderních technologií a jejich vhodném 
propojení do veřejného života obyvatel.

Třeba chytré parkovací systémy a  navá‑
dění na parkovací místa, hromadná elek‑
trodoprava, různé druhy sčítačů, dobíjecí 
stanice pro elektromobily nebo elektrokola, 
řešení intenzity dopravy, řešení krizových si‑
tuací v dopravě, kamerové a varovné či bez‑
pečnostní systémy ve veřejných prostorách, 
analyzátor obrazu, pohybu a dění ve městě, 
chytré světelné křižovatky, autobusové za‑
stávky, stojany pro elektrokola, dálkové sčí‑
tače odběrů energií, měření kvality ovzduší, 
nastavení teploty vytápění v budovách, od‑
padové hospodářství a možnosti sledování 
vytíženosti jednotlivých nádob a  následné 
operativní zajišťování jejich svozu, propo‑
jení dat městských objektů, ale také chytré 
toalety, odpadkové koše, lavičky opatřené 
možností dobití mobilů nebo notebooků, 
a další tisíce, resp. miliony možností řešení, 
prostřednictvím „ucelené koncepce řešení 
smart regionu“.

Téma „Smart Vrchlabí a  Smart Krkonoše“ 
bylo jediným a  ústředním bodem zájmu 
konference a  následného workshopu, ini-
ciovaných vedením města. K  tomu má 
nejvíce co říci starosta Jan Sobotka jako 
hlavní hybatel dění: „Přišel přelomový oka‑
mžik, který se pro mě stal obrovskou výzvou. 
Pokud bych ji neuchopil, připadal bych si 
jako hloupý člověk. Společně s  Ing.  Tomá‑
šem Vrbatou, ředitelem firmy Kablo, jsme 
události konzultovali, než uzrály v pořádání 
konference, při níž jsme se setkali s angažo‑

vanými lidmi. Nejdříve jsme je informovali 
o všem, o čem vám chci teď povědět, nadchli 
je stejně jako jsem já a moji kolegové a za‑
pojili je do procesu strategického plánování.

Vezměme to pěkně popořádku. Chtěl 
bych se vrátit do nedávné historie, kdy byl 
v  letech 2010/2015 realizován ve Vrchlabí 
Smart Region ČEZ. Od té doby se neustále 
vkrádala myšlenka, jak stávající technologie 
využívat, resp. jak pokračovat dál. A  tak se 
téměř v  jednom okamžiku propojil zájem 
ČEZu s projektem firmy ŠKODA AUTO, který 
odkrývá, jak obrovský potenciál má Vrchla‑
bí k tomu, aby tu byla další „chytrá řešení“ 
aplikována. V  tu samou dobu předložila 
firma T ‑Mobil zájem vybudovat ve Vrchlabí 
nejmodernější optické infrastruktury  – op‑
tické sítě, umožňující internetové spojení 
a  možnost přenosu obrovského množství 
dat  – a  rozvést ji všude, kde bude zájem. 
A  nakonec přišel s  iniciativou Královéhra‑
decký kraj z  oddělení rozvoje a  inovací 
s konceptem Chytrý region Královéhradecký.

Přenos obrovského množství dat je do 
budoucna alfou a omegou moderního živo‑
ta. Svým zásadním způsobem tak naplníme 
Strategickou vizi Svazku Krkonoše, v  níž je 
zdůrazněna potřeba vytvořit podmínky pro 
lidi, kteří chtějí pracovat z domova, z Krko‑
noš, pro své vzdálené firmy a k tomu potře‑
bují kapacitu na přenos internetových dat.

Chtěl bych ubezpečit spoluobčany, že ne‑
chceme žádného „velkého bratra“, že nebu‑
deme nic měnit. Jenom chceme jít s dobou, 
s  někým konzultovat, projednávat, sezna‑
movat se, strategicky přemýšlet, jak digi‑
tální svět implementovat do života města 
a koordinovat obrovsky rychle se rozvíjející 
moderní technologie.

Otevírají se nedozírné možnosti, z nichž 
navíc jak pro město, tak pro jednotlivce ne‑
vyplývají žádné finanční náklady. K ničemu 
se nezavazujeme, pouze stojíme o  zabudo‑

vání optických kabelů při rekonstrukci silnic, 
nyní třeba na náměstí Míru.

Pojďme do reality. Vrchlabí je dle předlo‑
žených projektových podkladů ideální místo 
pro pilotní projekt. My však nechme být je‑
nom laboratoří, kde by si každý týden někdo 
něco vyzkoušel. Proto vznikla pracovní sku‑
pina odborníků, která je městu konzultan‑
tem. Všichni, co ve „světě smart“ něco zna‑
menají, „jsou u nás“. Je tedy naděje, že ve 
spolupráci s  těmi nejchytřejšími odborníky 
v naší zemi rozpoznáme, co je slepá ulička 
a  co je ta správná cesta. Devizou je, že se 
potkávají silní hráči, kteří nechtějí jenom 

„klábosit“, ale také něco dělat.
Chtěl bych v tuto chvíli zatím sám za sebe 

vyjádřit veřejnou podporu nastíněnému ře‑
šení a  myšlení. Velmi rád se budu podílet 
na vzniku moderního města Vrchlabí, které 
jde s dobou. Věřím, že tuto strategii přijmou 
a politicky podpoří i kolegové zastupitelé.“

Zaměřeno na město, občany, návštěvníky, 
firmy a organizace!
Jak chce a bude přemýšlet město 
Vrchlabí?
Součástí konference byl workshop s  poku‑
sem nejenom pobavit, pohrát si a dovědět 
se, ale především motivovat zúčastněné 
k  přemýšlení o  řešeních, která se dají vy‑
zkoušet na malém území a  pak rozšířit do 
větších celků. Sedm různorodě sestavených 
skupinek hostů konference řešilo možnos‑
ti uplatnění přístupu Smart Cities a otázku 

„Co by mělo konkrétně udělat Město Vrchlabí 
v následujících 2 – 3 letech, aby se naplnila 
vize Vrchlabí 2030 jako chytrého města pro‑
pojeného s  regionem.“ Zrodily se zajímavé 
nápady jako reálné předobrazy dalších let.

D. Palátková
Foto: D. Palátková
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NOVÁ SLUŽBA 
V MĚSTSKÉ KNIHOVNĚ – 
BIBLIOBOX – SNADNÉ 
VRACENÍ KNIH

Od letošního května zavádíme novou službu. 
Před knihovnu jsme nainstalovali bibliobox, 
který slouží k vracení vypůjčených knih. Bi‑
bliobox stojí mezi vchodem do dětského 
oddělení a  služebnou Městské policie. Dů‑
vodem k zavedení služby je umožnit čtená‑
řům vracet knihy i v době, kdy je knihovna 
uzavřena. Systém vracení je rychlý a snadný. 
Je založen na důvěře mezi knihovnou a uži‑
vatelem. Uživatel neobdrží potvrzení o vrá‑
cení. Knihovna se zavazuje vyzvednuté knihy 
odepsat ze čtenářského konta následující 
pracovní den. Pokud jsou při vracení knihy 
čtenářům vypočítány sankční poplatky za 
upomínky, zůstávají tyto poplatky načteny 
nadále na čtenářském kontě. To si může 
čtenář snadno ověřit prostřednictvím své‑
ho čtenářského konta, popřípadě se může 
informovat e ‑mailem nebo telefonicky. Bib‑
liobox je navržen pro bezúdržbový provoz. Je 
v něm nainstalovaný systém, kde vkládané 

knihy šetrně padají do šuplíku, jehož dno je 
kryto měkkou podložkou. Systém znemožní 
vyjmutí již vhozených knih a  chrání knihy 
před poškozením. Provozní řád biblioboxu 
je jednoduchý. Nevhazují se do něj žádné 
jiné předměty než vypůjčené knihy, dokonce 
ani případné knihy darované knihovně. Kni‑
hy se vkládají hřbetem napřed. Zkontrolujte, 
zda se otvor po vložení knih řádně uzavřel. 
Věříme, že zavedení nové služby přiví‑
tají čtenáři, kteří se z  nejrůznějších dů‑
vodů nedostanou do knihovny v  průbě‑
hu otevíracích hodin a  hrozí jim potom 
poplatky za pozdní vrácení dokumentu. 
Doufáme, že touto službou přispějeme 
k  včasnému vracení knih a  jejich zpřístup‑
nění dalším čtenářům. Bibliobox umožní 
čtenářům vrátit vypůjčené knihy 24 hodin 
denně, 7 dní v  týdnu. Zkrátka kdykoliv to 
čtenáři bude vyhovovat.

Soňa Kubcová – MěK Vrchlabí

VYCHÁZKOVÉ OKRUHY 
MĚSTEM VRCHLABÍ
Pět nových brožur návštěvníky zve k objevo‑
vání krás města a jeho historie a také k pol‑
ským partnerům do zajímavých lokalit měs‑
ta Kowary. Titulní stránku zdobí originální 
kresba trutnovského malíře Miloše Trýzny. 
Vydat se můžete Za nejkrásnějšími výhledy, 
když vystoupáte na některý kopec či kope‑
ček. Půvabnou architekturu a  neopakova‑
telnou atmosféru nabízí  Vrchlabské kaple 
a  kapličky. Historii i  současnost automo‑
bilové výroby vám přiblíží šestikilometrová 
trasa  Od kočárů k  automobilům. Kulturní 
srdce Vrchlabí vám poodhalí památky na 
trase Po stopách Morzina a Vivaldiho. Až do 
Hořejšího Vrchlabí vás zavede Labská trasa.

Zároveň s  vycházkovými okruhy vznikl 
malý návštěvnický okruh centrem města 
a okruh po památkách. Projděte se po Vrch‑
labí a  poznejte historii, kulturní památky 
a  významné osobnosti našeho města. Na 
vyznačených místech v  trhací mapě jsou 
osazeny pamětní desky, které vás seznámí 

s  událostmi spjatými s  konkrétními místy. 
K  projektu „Zpřístupnění kulturních a  his‑
torických atraktivit měst Vrchlabí a Kowary“ 
můžete zhlédnout upoutávku formou krát‑
kého filmu o  obou partnerských městech, 
který zdůrazňuje podobnosti těchto dvou 

okouzlujících podkrkonošských měst, uka‑
zuje cenné památky a  zajímavosti, běžné 
hornické a  tkalcovské tradice a  krásu sta‑
rých měst a jejich pamětihodností.

K. Svatá

POŽEHNÁNÍ 
K BEZPEČNÉ SEZONĚ
Popatnácté se sjeli majitelé a milovníci jíz‑
dy na dvoustopém vozidle na Motorkářské 
požehnání a  FMX show do centra Vrchlabí. 
Po mši a žehnání v chrámu sv. Vavřince se 
vydala motokolona na spanilou jízdu smě‑
rem do Špindlerova Mlýna, s cílem v téměř 
1200 metrech nadmořské výšky na parkoviš‑
tě u Špindlerovy boudy.

Po návratu připravená nájezdová rampa 
a  doskočiště dávaly tušit, co se bude dít. 

Mimořádná show přilákala velký počet divá‑
ků. Vrchlabský rodák Petr Kuchař zavítal po 
šesti letech se svojí exhibicí mezi motorkáře. 
Jeho svěřenci sklidili zasloužený obdiv a zá‑
věrečný aplaus.

Jan Sobotka, starosta Vrchlabí, neodolal 
a  sám se při té příležitosti svezl na „divo‑
kém oři“ a vydařenou akci komentoval slo‑
vy: „Krásná a povedená. Není třeba nic do‑
plňovat, když se vydaří i počasí. Odpolední 
program byl lákavý, hudební doprovod moc 
fajn, bez vstupného přilákal množství lidí 
a  především motorkářů, kterých bylo taky 
hodně.

Když vystaví na náměstí na odiv své stro‑
je, je zřejmé, že jsou na ně pyšní a rádi se 
pochlubí. Však je také čím. Nenajdete dva 
stejné.

Díky širší skupině nadšenců a lidí kolem 
Honzy Sládka má první květnový víkend 
punc tradiční a divácky přitažlivé akce. Měs‑
to je tradicím nakloněno. A Motorkářské po‑
žehnání je jednou z nich.“

D. Palátková
Podrobnější informace v článku na str. 24.

Foto: Jiří Novák
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Upozornění pro 
podnikatele 
v cestovním ruchu
Dne 1. 7. 2018 nabude platnosti novela záko‑
na č. 159/1999 Sb., o  cestovním ruchu, kte‑
rá zpracovává příslušné předpisy Evropské 
unie pro oblast zájezdů a spojených cestov‑
ních služeb.
Nově se zřizuje garanční fond, který je úče‑
lovým sdružením peněžních prostředků 
z příspěvků cestovních kanceláří, pokut vy‑
braných za některé přestupky podle tohoto 
zákona a  prostředků obstaraných Státním 
fondem rozvoje bydlení. Základem pro vý‑
počet ročního příspěvku cestovní kanceláře 
do garančního fondu jsou roční plánované 
tržby z prodeje zájezdů a z prodeje služeb 
cestovního ruchu. Příspěvek je splatný do 
31.  prosince předchozího běžného kalen‑
dářního roku, resp. před podáním žádosti 
o koncesi. Příspěvek pro rok 2018 činí 0,1 % 
plánovaných tržeb cestovní kanceláře a  je 
splatný k 31. 8. 2018.
Část druhá tohoto zákona obsahuje změ‑
nu zákona č. 455/1991 Sb., o živnostenském 

podnikání. Hlavní změna živnostenského 
zákona spočívá v  rozdělení předmětu kon‑
cesované živnosti „Provozování cestovní 
kanceláře“ na dvě části: pořádání zájezdů 
a  zprostředkování spojených cestovních 
služeb. Nově tedy předmět podnikání kon‑
cesované živnosti zní: Provozování cestovní 
kanceláře – pořádání zájezdů, – zprostřed‑
kování spojených cestovních služeb.
Podnikatel, který byl oprávněn provozovat 
koncesovanou živnost „Provozování cestov‑
ní kanceláře“ podle zákona č. 455/1991 Sb., 
ve znění účinném přede dnem nabytí účin‑
nosti tohoto zákona, je po uplynutí 1 měsíce 
ode dne nabytí účinnosti tohoto zákona (od 
1. 8. 2018) oprávněn provozovat koncesova‑
nou živnost „Provozování cestovní kancelá‑
ře, pořádání zájezdů, zprostředkování spo‑
jených cestovních služeb“ pouze v rozsahu 
předmětu podnikání Provozování cestovní 
kanceláře – pořádání zájezdů.
Podnikatel, který byl oprávněn provozovat 
koncesovanou živnost „Provozování cestov‑
ní kanceláře“ nebo volnou živnost „Výroba, 
obchod, a  služby neuvedené v  přílohách 
1 až 3 živnostenského zákona – provozování 
cestovní agentury a  průvodcovská činnost 
v oblasti cestovního ruchu“ a který do 1 mě‑
síce ode dne nabytí účinnosti tohoto zákona 
(do 01.  08.  2018) požádá o  koncesi „Provo‑

zování cestovní kanceláře – pořádání zájez‑
dů, – zprostředkování spojených cestovních 
služeb“ nebo o  změnu koncese v  rozsahu 
předmětu podnikání Provozování cestov‑
ní kanceláře  – zprostředkování spojených 
cestovních služeb“, je oprávněn zprostřed‑
kovávat spojené cestovní služby na zákla‑
dě svého dosavadního oprávnění až do 
doby nabytí právní moci rozhodnutí o  této 
žádosti nebo do doby oznámení usnesení 
o  zastavení řízení. Úkony provedené podle 
tohoto bodu jsou osvobozeny od správních 
poplatků.
Co jsou spojené cestovní služby?
Spojenými cestovními službami jsou ales‑
poň dva různé typy služeb cestovního ru‑
chu (SCR) zakoupené pro účely téže cesty 
nebo pobytu, které nejsou zájezdem a  na 
jejichž poskytnutí jsou uzavřeny samostat‑
né smlouvy s jednotlivými poskytovateli SCR, 
jestliže cestovní kancelář zákazníkovi
a) při jediné návštěvě či kontaktu se svým 
prodejním místem zprostředkuje samostat‑
ný výběr a  samostatnou platbu každé jed‑
notlivé SCR
b) zprostředkuje cíleným způsobem pořízení 
alespoň jedné další SCR od jiného poskyto‑
vatele SCR, a pokud je smlouva s  tímto po‑
skytovatelem uzavřena do 24 hodin po po‑
tvrzení rezervace první SCR.
Službou cestovního ruchu je:
a) doprava zákazníka,
b) ubytování, které není součástí dopravy 
a není určeno k účelům bydlení,
c) nájem automobilu, motocyklu nebo jiné‑
ho motorového vozidla, nebo
d) jiná služba z  oblasti cestovního ruchu, 
která není ze své podstaty součástí některé 
ze služeb cestovního ruchu uvedených v pís‑
menech a), b), c), zejména prodej vstupenek 
na kulturní nebo sportovní události, pořá‑
dání výletů, prohlídek s průvodcem, prodej 
skipasů nebo nájem sportovního vybavení

Jolana Mikšíková
vedoucí oddělení registrací OŽÚ

ZÁKLADNÍ ŠKOLA SPECIÁLNÍ 
A PRAKTICKÁ ŠKOLA DIAKONIE 
ČCE VRCHLABÍ INFORMUJE…

ZÁVĚR ŠKOLNÍHO ROKU 2017/2018
Mílovými kroky se blíží konec školního roku, 
kdy nastane závěrečné bilancování a  roz‑
dání vysvědčení. Naši žáci se snad více než 
na vysvědčení těší na rekreačně – ozdravný 
pobyt na Slovensku – Veľký Meder. Na ten‑
to pobyt jedeme v plné sestavě naší školy. 
To znamená účast žáků z Vrchlabí, Trutnova, 
Dvora Králového i z Hradce Králového. Toto 

očekávání včetně nervozity se přenáší i na 
nás pedagogy. Na týden se z našeho kolek‑
tivu vytváří velká rodinná sešlost, což má 
kladný vliv na zpevnění kolektivu a vzájem‑
ného poznávání.

A co si ještě na cestu přát:
– Pěkné počasí
– Bezpečnou jízdu a šťastný návrat domů
– Navázat nové přátelské vztahy
– Ať se nám vydaří náš program

Přeji všem žákům, pedagogům a  pracov‑
níkům Základní školy speciální a praktické 
školy Diakonie ČCE pod vedením ředitelky 
školy PaedDr. Magdy Kumprechtové příjem‑

né prožití prázdnin a dovolených a nasbírání 
nových sil do nového školního roku 2018/19.

Mgr. Zdeněk Mikolášek
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Setkávání žáků 
ZŠ náměstí Míru 
s žáky z Kowar
Už od podzimu probíhá setkávání žáků naší 
základní školy na náměstí Míru s  polský‑
mi žáky z Kowar v rámci realizace projektu 

„Vrchlabí a  Kowary podporují sportování 

dětí“, reg. č. CZ.11.  4.  120/0.0/0.0/16_008/0
000781 u  Euroregionu Glacensis. V  podzim‑
ních měsících k  nám polští žáci přijeli zá‑
vodit ve třech různých atletických závodech. 
Naši žáci si ještě před Vánoci jeli do Polska 
vyzkoušet aerobik nebo karate. V  novém 
roce přijeli opět kowarští k nám, tentokrát 
si užít zimní sporty jako sjezdové lyžování, 
běžky, brusle, ale i  biatlon. Na jaře si naši 
žáci i  s  učiteli zaběhli „jarní pětku“ opět 
v  Polsku a  navštívili zde i  nádherný Park 

miniatur. My se ještě v tomto školním roce 
chystáme na jeden výjezd, na kterém nás 
v  Polsku čekají míčové hry a  žáci z  Kowar 
naopak pojedou s námi na letní soustředění, 
kde si vyzkouší lezecké techniky nebo ori‑
entační běh. Společné sportování v  tomto 
mezinárodním měřítku všem přináší nejen 
nové zkušenosti z  různých sportovních od‑
větví, ale i nová přátelství.

Za ZŠ nám. Míru ve Vrchlabí 
Monika Salfická

Poděkování MP
„Když si nevím rady, zavolám si ka‑
marády.“ Na tuto výzvu k nám do MŠ 
Horská přijeli strážníci 003 a 10 z MP 
Vrchlabí. Předvedli nám mnoho za‑
jímavostí ze své práce např. odchyt 
zvířete, výstroj a výzbroj strážníka, do‑
pravní značky, policejní vozidlo, apod., 
za což jim moc a moc děkujeme.
Za děti a pedagogický sbor MŠ Horská

Kateřina Schoberová, DiS.

Pomáháme 
uklízet les
Již spoustu let pravidelně čistíme 
při našich vycházkách cestu smě‑
rem na Strážné (Kamenka), sbírá‑
me lahve a  plechovky u  kapličky 
Svaté Anny, staráme se o pořádek 
na naší školní zahradě a letos od 
září jsme se zaměřili na cíp lesa 
směrem na Benecko (Raprich).
V rámci ekologicky laděného svát‑
ku Dne Země jsme navázali spo‑
lupráci s  hajným panem Kafkou 
z  odboru životního prostředí ve 
Vrchlabí, který s námi připravil tý‑

denní projekt „Pomáháme uklízet 
les‘‘.
První den za námi přišel do mateř‑
ské školy a seznámil nás se svojí 
prací lesníka a  s  tím, jak je důle‑
žité přírodě pomáhat a chránit ji.
Celý týden jsme se pak věnova‑
li úklidu lesa a  třídění odpadu. 
U  dětí jsme prohlubovali vztah 
k  živé i neživé přírodě, posilovali 
povědomí, jak ji chránit a  chovat 
se k  ní. Koťátka i  Lentilky spo‑
lupracovaly na společném díle 
a udělaly pořádný kus práce.
Do úklidu se zapojili i rodiče s pra‑
rodiči a ve středu 18. 4. 2018 odpo‑
ledne jsme se společnými silami 

pustili do práce na školní zahra‑
dě, kterou jsme shrabali, převozili 
písek a  natřeli dětský domeček 
s můstkem. Velká účast nám udě‑
lala obrovskou radost a  dodala 
pocit bezvadně stráveného odpo‑
ledne. Odměnou nám byly dobrů‑
tky, které pro nás všechny připra‑
vily naše paní kuchařky.
Bylo hezké pozorovat nadšení 
všech účastníků na projektu, který 
byl zejména pro děti velikým pří‑
nosem.

MŠ Horská 214 Vrchlabí

Včelky u nás 
ve škole
Bylo všední středeční dubnové 
ráno. Pro druháky z  naší školy 
bylo však něčím neobvyklé. Do 
třídy k nám hned v 8.00 hod. při‑
šel na návštěvu tatínek spolužáka 
Honzíka, pan Hawel. Přinesl s  se‑
bou předměty, které využívá při 
chovu včel.
Děti se hned shlukly kolem a  se 
zájmem sledovaly nejdříve výklad 
o  chovu včel. Společně jsme se 
dozvěděli, jak to vypadá v úle po 

celý rok, o  zrození včel, jejich ži‑
votě, jak se meduje, a které další 
produkty včelaři od včel získávají. 
Přivoněli jsme si k  plástům, me‑
zistěnám, zvědavější ochutnali 
kuličky propolisu. Včelařovo po‑
vídání žáci doplňovali vlastními 
poznatky a  zkušenostmi. Poté si 
mohli všichni prohlédnout včela‑
řem donesené předměty, vzít si je 
do ruky a samostatně prozkoumat. 
Během toho pan Hawel trpělivě 
vysvětloval, na co se každá věc 
používá a jaký má význam.
Zděšení nastalo ve chvíli, kdy pan 
včelař oznámil, že nám ukáže ži‑
vou včelu, ale musí si pro ni dojít 

na chodbu. Jeho návrat byl rychlý 
a vtipný. Spolu s ním přišla i paní 
Hawlová převlečená jako včela. 
Syn Honzík se oblékl do včelařské 
kombinézy a  na hlavu si nasadil 
včelařskou kuklu.
Včelka, paní Hawlová, nás obdaro‑
vala sladkostmi a drobnými dárky. 
Na prohlédnutí nám byla ještě za‑
půjčena prostorová kniha o životě 
včel.
Manželům Hawlovým děkuji za 
zajímavou přednášku a za to, že si 
našli čas a přišli k nám do školy.

M. Šubrtová, ZŠ Horská, 
pracoviště Lesní – Harta

 

VÝSTAVA
V  dubnu se konala 
výstava školní druži‑
ny při ZŠ nám. Míru 
v  knihkupectví Kryš‑
tofa z  Gendorfu. Tou‑
to cestou bych chtěla 
poděkovat Lindě Kmeckové za vstřícnost a obětavost při instalaci 
výstavy. Vylosovaní výherci soutěže, která po dobu výstavy probí‑
hala, byli odměněni a  prostřednictvím časopisu jim gratulujeme. 
http://klikni1.tiscali.cz

P. Pešková
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Den Země na 
Kačáku

Šesťáci z  Liščího kopce se připojili k  celo‑
světové oslavě životního prostředí, která 
letos připadla na 21.  dubna. Slavili prací 
v lužním lesíku u Kačáku, který po dlouhých 
jednáních a  přijatých kompromisech do‑
znal „údržby“ a v těchto dnech tam vyrostla 
vkusná dřevěná lávka nad mokřadem. Divo‑
ký kout přírody láká spoustu ptáků, hmyzu, 
lidí, co do těchto míst chodí relaxovat, ale 
i  individua, která si mezi stromy vypíjí své 
mozky. Nic proti „zábavě“, ale když po nich 
každoročně v lesíku zůstávají stovky plecho‑

vek, PETek a  skleněných lahví od alkoholu, 
je to na pováženou! Naši žáci letos vynesli 
z lesíka a přilehlé rákosiny 8 plných velkých 
pytlů, vloni bylo pytlů deset. Kuriozitou vy‑
taženou z rákosiny byla ocelová konstrukce 

stánku občerstvení, včetně červené plachty 
a plechové nápojové tabule. „Prodejci, kteří 
vyděláváte u Kačáku na občerstvení, nechy‑
bí vám?“ Věřím, že do budoucna bude těch‑
to negativních vlivů ubývat, a že se budeme 
kochat pohledem do „čisté“ divoké přírody, 
budeme sledovat líhnutí opeřenců z vyvěše‑
ných budek pro sýkory, rehky, šoupálky, ka‑
louse ušaté, budeme se radovat z netopýrů 
vyletujících z vyvěšené netopýří budky a že 
umožníme koexistenci divočiny se zábavně 
relaxačním areálem ve Vejsplaších.

Dušan Vodnárek, ZŠ Školní Vrchlabí 
Výroba a rozvěšení budek byla realizována 
z  grantu Města Vrchlabí, v  rámci činnosti 
přírodovědného kroužku.

Doplouváme…
Vstupujeme do posledního měsí‑
ce společné plavby pod vedením 
kapitánek (učitelek) Anny Jitky 
Erlebachové a Ivy Etflaiš Havlové. 
S  našimi dětmi se na společnou 
plavbu vydaly 2.  září  2013. Toho 
dne společně velkým klíčem 
odemkly školu a  nabraly vítr do 
plachet. Loď vyplula a v průběhu 
následujících pěti let čekalo děti 
mnoho učení, čtení, počítání, tvo‑
ření, vyhledávání, projektování, 
zpívání, výletování, přespávání 
ve škole, tvoření sebehodnocení. 
Kromě toho připravovaly přáníč‑
ka, vyráběly dárky pro své nej‑
bližší, pomáhaly jeden druhému, 
reprezentovaly školu v  různých 
soutěžích, ale hlavně rozvíjely 
samy sebe a své osobnosti.

Když se 5. A ve 3. třídě rozhod‑
la přejít na výuku matematiky 
podle pana prof. Hejného, pěkně 
to nám, rodičům, zamotalo hlavu. 
Každopádně systém autobusu, 
hada i  dědy Lesoně jsme nako‑
nec zdárně pochopili i my. Pravda, 
padlo na to několik rodičovských 
schůzek, ale my si díky tomu uvě‑
domili, že naše děti chodí do třídy, 
do které bychom chtěli chodit my 
sami. A to je pocit, který bychom 

přáli zažít každému rodiči.
A teď je 5. třída pro naše děti 

u  konce. Loučíme se s  kapitán‑
kami Aničkou a  Ivou, které děti 
provázely nejen danými osnova‑
mi školy, ale i  mimo ni. Strávily 
spoustu svého volného času pří‑
pravou výuky, plánováním věcí 
nad rámec osnov, vymýšlením 
strategických her i  her k  rozvíje‑
ní osobnosti. S  dobrým větrem 
v  plachtách dokázaly směřovat 
děti správným kurzem v otázkách 
sociálního soužití třídy, pomáhaly 
zvládnout těžké i lehké situace ve 
třídě i doma, vždy našly radu, jak 
věci správně uchopit. Vedly své 
žáky k tomu, aby se na věci díva‑
li z různých úhlů pohledu, aby se 
dokázali vžít do kůže toho dru‑
hého, aby dokázali řešit konflikty 
v  míru, klidu, s  láskou a  pokud 
možno ke spokojenosti všech. Za 
jejich obětavost, ochotu s  dětmi 
pracovat, být jim dobrými rádky‑
němi a  průvodkyněmi jim mno‑
hokrát děkujeme. Slova nedoká‑
žou vyjádřit, co všechno pro nás, 
rodiče a děti, udělaly.

Někdy to byla plavba na mír‑
ných vlnách, kdy se vše dařilo, jin‑
dy zase plavba ve velkých bouřích, 
ale paní učitelky to nikdy nevzda‑
ly, nikdy nikoho „nehodily přes 
palubu“. Vždy správně nasměro‑

valy kormidlo a všichni společně 
v pořádku dopluli. Naše děti mají 
opravdu spoustu zážitků, vzpomí‑
nek a  poznatků, které jim dávají 
možnost propojit výukovou látku 
s reálným světem.

Poděkování patří také paní 
učitelce Kletvíkové, která vedla 
třídu 5. B dva a půl roku a připra‑
vila dobrou posádku pro tande‑
movou plavbu.

Poděkování patří vedení školy 
ZŠ nám. Míru za umožnění usku‑
tečnit projektové dny v rámci výu‑
ky vlastivědy ve 4. a 5. třídě a dě‑
tem dovolit uchopit výuku všemi 
smysly.

Nyní nás čeká rozloučení, které 
nebude pro nikoho jednoduché. 
Některé děti uspěly v přijímacích 
zkouškách na víceleté gymnázi‑
um, některé v  talentových zkouš‑
kách do sportovní třídy a některé 
děti zůstanou pospolu nadále. 
Každopádně každý konec zname‑
ná nový začátek a my bychom rádi 
popřáli kapitánkám další dobrou, 
pracovitou posádku a  spokojené 
rodiče. Přejeme příznivý vítr do 
plachet, klidné vody, mnoho nau‑
tických mílí bez pirátů a  hlavně 
nadšené námořníky! Mnohokrát 
vám za vše děkujeme.

Rodiče 5. A a 5. B 
ZŠ náměstí Míru, Vrchlabí

MATEŘSKÁ ŠKOLA,
Vrchlabí, Letná 1249

PŘIJME UČITELKU MŠ 
na běžnou třídu,

s nástupem od 27. 08. 2018.
Nutná kvalifikace a trestní bezúhonnost.

Platové zařazení: 8. pl. třída: 
19 850,– Kč až – 25 220,– Kč.
Pracovní doba: R a O služby – 

31 hod. PVP/týden, provozní doba 
MŠ: 6:30 – 17:15 hod.

Kontaktní osoba: Jana Rychterová 
T: 499 421 986, 

e–mail: ms.letna@tiscali.cz nebo
Ivana Hronová T: 499 422 059, 

e–mail: ms.dvorakova@tiscali.cz.
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SERIÁL ZPRÁVY 
Z NEMOCNICE 
VRCHLABÍ / 7. díl

CHIRURGICKÉ ODDĚLENÍ
LAPAROSKOPICKÉ 
OPERACE

www.medicalpoint–spindl.cz

MUDr. Josef Novotný

Chirurgické oddělení Nemocnice Vrchlabí 
provádí laparoskopické operace. V roce 2017 
se jejich počet zvýšil. Dá se tedy říci, že ne‑
mocnice tuto šetrnou operativní metodu má 
zařazenou do pravidelného plánu operací. 
Tato operační metoda je šetrná k pacientovi, 
který stráví v nemocnici krátký čas a umož‑
ní mu rychlý návrat do domácího prostře‑
dí. Laparoskopie je endoskopická operační 
i  diagnostická metoda, kdy se pomocí en‑
doskopických nástrojů pod kontrolou spe‑
ciální kamery provádějí operace orgánů 
dutiny břišní. Patří mezi novější a v mnoha 
indikacích preferované metody nejen léčby, 
ale i  diagnostiky v  chirurgii i  jiných obo‑
rech  – gynekologii, urologii. První laparo‑
skopická operace byla uskutečněna v  roce 
1982, byla to laparoskopická apendektomie, 
tedy odstranění červovitého přívěsku sle‑
pého střeva. Následovala operace žlučníku 
a postupně se spektrum operačních výkonů 
rozšiřovalo ruku v ruce s rozvojem endosko‑
pické techniky.

„Laparoskopická operace začíná zaváděním 
plynu CO2 do dutiny břišní pomocí speciální 
jehly. Tak si vytvoříme uvnitř břicha prostor, 
který nám umožní lepší přehled a snadnější 
přístup k operovaným orgánům. Malým kož-
ním řezem nejčastěji v místě pupku zavede-
me do břicha laparoskop – tedy kameru. Dal-
šími vstupy zavedeme do dutiny břišní opět 
pod kontrolou kamery zbylé laparoskopické 
nástroje, umožňující vlastní operování. Jsou 
to např. speciálně uzpůsobené nůžky, disek-
tory, kleště, háčky k  elektrokoagulaci atd. 
Následuje vlastní operace, kdy operatér po-
zoruje zvětšený obraz z kamery na monitoru. 
To umožňuje přesnější a šetrnější preparaci 
tkání. Mezi další výhody laparoskopie na 
rozdíl od klasické operační techniky ře-
zem břišní stěnou patří detailnější přehled 
v  dutině břišní, nižší krevní ztráta, menší 
operační rány, tedy i  menší pooperační bo-
lesti a  lepší kosmetický efekt, rychlejší re-
konvalescence a zkrácení pracovní neschop-
nosti pacienta,“ říká MUDr.  Josef Novotný, 

lékař chirurgického oddělení Nemocnice 
Vrchlabí, který se laparoskopii také věnuje.

„K  nejčastějším laparoskopickým operacím 
a  prováděným výkonům na našem chirur-
gickém pracovišti patří odstranění žluční-
ku  – cholecystektomie, plastika břišních 
zejména tříselných kýl  – hernioplastika, 
odstranění apendixu– apendektomie, roz-
rušení srůstů dutiny břišní, diagnostické 
laparoskopie. Při operacích kýl používáme 
nejmodernější 3D síťky. Laparoskopicky 
umíme odoperovat prasklý žaludeční vřed.“ 
dodává Novotný.

Kdy se obrátit na lékaře?
Častou příčinou obtíží a bolestí břicha bývá 
přítomnost kamenů ve žlučníku. Bolest 
většinou začíná nedlouho po jídle a  loka‑
lizuje se do nadbřišku a pravého podžebří, 
bývá doprovázena nevolností či zvracením 
a  mívá různou intenzitu. Cholecystektomie, 
tedy odstranění žlučníku zpravidla pacienta 
těchto obtíží zbaví.
V případě diagnostických nejasností bolestí 
břicha nezřídka přistupujeme k  diagnostic‑
ké laparoskopii, kdy přímo vizualizujeme 
a jsme schopni zhodnotit morfologický stav 
prakticky všech orgánů dutiny břišní. Často 
nalézáme srůsty např. po předchozích ope‑
racích, zánětech. Jejich rozrušením zbavíme 
pacienta často dlouhotrvajících a  diagnos‑
ticky nejasných potíží.
Další možností, jak laparoskopicky šetrněji 
pomoci, je operace břišních zejména třísel‑
ných kýl. Projevují se vyklenující se bolesti‑
vou rezistencí v třísle různé velikosti, která 
se časem zvětšuje. Včasnou operací přede‑
jdeme i  možným budoucím komplikacím 

v podobě uskřinutí kýly.

„Máte-li obdobné potíže, neváhejte a  na-
vštivte naše chirurgické ambulance. Ob-
jednání ani doporučení není třeba. V přípa-
dě indikace k  některé z  laparoskopických 
operací pacienta zařadíme do operačního 
programu. Čekací doba na operaci se pohy-
buje v  řádu týdnů. Často jsme schopni ter-
mín operace nabídnout do jednoho měsíce 
od návštěvy naší ambulance. Samozřejmě 
s  přihlédnutím k  naléhavosti a  závažnosti 
zdravotního stavu,“ shrnuje Novotný.

MUDr. Josef Novotný nastoupil do  Nemoc‑
nice Vrchlabí jako absolvent v  roce 2006. 
Vystudoval 1. Lékařskou fakultu Univerzity 
Karlovy v Praze.
Mezi jeho koníčky patří cyklistika, běžecké 
lyžování a fotografování.
Tým zkušených chirurgů Nemocnice Vrch‑
labí vede primář oddělení MUDr. David Ha‑
vel. 1.  5.  2018 byl jako lékařský náměstek 
Nemocnice Vrchlabí jmenován MUDr. Petr 
Jindra z chirurgického oddělení, který je zá‑
roveň šéflékařem Medical Pointu ve Svatém 
Petru a bude tak k ruce nově jmenovanému 
řediteli Nemocnice Vrchlabí MUDr. Michalovi 
Mrázkovi, který v nemocnici doposud půso‑
bil jako lékařský ředitel.

Chirurgické oddělení:
Ordinační doba chirurgických ambulancí
Pondělí – pátek: 7:00–15:30
Pohotovost: 15:30–7:00
Sobota a neděle: pohotovost 24 hodin
Tel.: +420 499 502 215, +420 499 502 111



1 1ČASOPIS  MĚSTA VRCHL ABÍ

N E M O C N I C E

Nemocnice ve Vrchlabí 
má nového ředitele
Ředitelem Nemocnice Vrchlabí se od května 
tohoto roku stal MUDr.  Michal Mrázek. Zku‑
šený chirurg, který byl od srpna minulého 
roku lékařským ředitelem zařízení. Doufá, 
že se mu ředitelskou funkci podaří skloubit 
i s jeho původními povinnostmi na chirurgic‑
kém sále.

„Doufám, že to bude možné. Normálně budu 
dále operovat, mám naplánované služby na 
chirurgii. Z  chirurgie nemůžu a  ani nechci 
odejít,“ uvedl Michal Mrázek.

Pane doktore, vy jste se stal od května ředi‑
telem nemocnice Vrchlabí. Budete se i nadá‑
le věnovat svým medicínským úkolům?

Chtěl bych, ale na rovinu říkám, že nevím, 
jak vše půjde skloubit. Každopádně mám 
dále úvazek i na chirurgii, budu chodit nor‑
málně operovat a nadále i sloužit. Nemohu si 
dovolit svůj medicínský obor opustit.
Nebude vám chybět větší zatížení na sále?

Ohledně sálu a  elektivních operací, tedy 
plánované chirurgie, by se nemělo nic změnit, 
takže o operování nepřijdu.
Jste atestovaný chirug, jaká je úroveň od‑
dělení chirurgického oddělení Nemocnice 
Vrchlabí?

Vysoká. A nechci, aby to znělo jako „malá 
domů“, když na chirurgické oddělení patřím. 
Co se týká traumatolgických operací, jsme 
schopni odoperovat téměř vše, vyjma opera‑
cí páteře a  traumat hlavy. Větší část opera‑
tivy zabírá traumatologie, nyní i v kombina‑
ci s  ortopedickými výkony, jejichž počet od 
minulého roku stále navyšujeme. Jedná se 
například o operace náhrad kyčelních a ko‑
lenních kloubů. Ostatní je pak klasická břiš‑
ní operativa s  akcentací na laparoskopické 

operace. Až na výjimky jsme schopni odope‑
rovat téměř vše, co patří na chirurgické od‑
dělení takto velké nemocnice.
Snad všechny nemocnice v České republice 
mají problém s personálem. Jak jste na tom 
ve Vrchlabí?

Celkem slušně, ale vždy to může být lep‑
ší. Rádi přijmeme zdravotní sestry, sanitáře 
i ošetřovatelky. Pokud bychom chtěli rozšířit 
některá oddělení o další lůžka, tak je nábor 
dalšího personálu nutností. V lékařském per‑
sonálu pak sháníme lékaře na následnou 
péči a na internu, hodil by se nám i lékař na 
oddělení akutní medicíny.
Na začátku roku jste rozšiřovali kapacitu 
oddělení následné péče z osmi na 32

Oddělení následné péče nám dělá radost. 
Především svým nastavením provozu a léčby. 
Tzn. že neslouží jako jakési „odkladiště“ dříve 
narozených pacientů. Jejich skladba se vý‑
razně změnila, na následnou péči přicházejí 
i mladší pacienti, zejména po ortopedických 
výkonech, mají zde k dispozici svého vlastní‑
ho rehabilitačního pracovníka. K  těmto pa‑
cientům patří i pacienti i po úrazech. A dále 
svou kvalitou, na jejímž základě již nyní víme, 
že jsme schopni lehce zaplnit kapacitu od‑

dělení o cca 15 až 20 lůžek větší a uspokojit 
poptávku po dalších lůžkách.
A co vaše další oddělení – interna a odděle‑
ní akutní medicíny?

Interní oddělení to má velmi složité, ne‑
boť nám právě zde chybí lékaři, i  když to 
nyní vypadá, že bychom mohli po prázdni‑
nách získat nové. Naši lékaři zde ve službách 
suplují práci obvodních lékařů z Vrchlabska, 
kteří zde neslouží LSPP (Lékařská služba prv‑
ní pomoci, tzv. pohotovost) a pacienti pak se 
vším chodí na interní ambulanci.

Oddělení akutní medicíny po nástupu no‑
vého primáře Andara změnilo svou tvář a pe‑
čuje bezproblémově o  pacienty v  akutním 
ohrožení života nebo o pacienty po složitěj‑
ších operacích. Není to tak, že by to dříve ne‑
bylo, ale chod celého oddělení je nyní nasta‑
ven jinak ku prospěchu pacientů i personálu.
Vy jste před příchodem do Vrchlabí pracoval 
17 let ve frýdlantské nemocnici. Proč jste se 
rozhodl odejít do Vrchlabí?

Zde budu diplomat. Řekněme, že jsem se 
neztotožnil se směrem a názory, se kterými 
přišlo nové vedení nemocnice.
I vaše manželka je lékařka, pracuje jako gy‑
nekoložka. Nepotřebujete odborníky do gy‑
nekologické ambulance?

My máme ve Vrchlabí v  gynekologické 
ambulanci velmi šikovnou paní doktorku 
a manželka dále pracuje v nemocnici ve Frý‑
dlantu, takže ne. Ale nebránili bychom se 
hlubší spolupráci do budoucna a  to obou‑
stranně.
Ve vrchlabské nemocnici funguje několik 
specializovaných ambulancí  – dermatolo‑
gická, diabetologická a  kardiologická. Plá‑
nujete otevření nějaké další?

V současné době plánujeme otevření am‑
bulance rehabilitačního lékaře. Do budouc‑
na uvidíme.

MUDr. Michal 
Mrázek, 45 let, 
pochází z Liberce, 
manželka je 
gynekoložka, spolu 
mají dvě děti, 
7 letou Kristýnku 
a 3,5 letého Matěje. 
Mezi koníčky patří 
rodinná turistika 
a sport.

Děti se ve vrchlabské 
nemocnici učily, jak si 
správně umýt ruce
Zhruba 250 dětí z  několika základních škol 
z  celých Krkonoš a  také zájemci z  řad ve‑
řejnosti během preventivně ‑osvětové akce 

„Zachraň život – umývej si ruce“ – den hygi‑
eny rukou  – navštívilo Nemocnici Vrchlabí. 
Od zdejších zdravotníků a  zástupců společ‑
nosti ECOLAB se dozvěděli, jak si správně 
umýt ruce pomocí UV lampy a  desinfekční‑
ho prostředku s fluorescenční látkou a také 
základní pravidla první pomoci. „Byli jsme 
překvapeni zájmem základních i mateřských 
škol. Přijela i  základní škola z  nedalekého 
Špindlerova Mlýna a z Dolní Branné. Mezi zá-
kladními školami z Vrchlabí nechyběla speci-
ální škola ani ZŠ a MŠ praktická“ vyjmenoval 

MUDr. Michal Mrázek, nově jmenovaný ředi‑
tel Nemocnice Vrchlabí.

Epidemiologové při akci dětem vysvětlili, 
co se může stát, když nebudou dodržovat 
hygienická pravidla. „Ruce jsou nejčastějším 
přenašečem infekcí. Jejich důkladné a správ-
né umývání je jednoduchá a  přitom nejú-
činnější metoda, jak šíření nemocí omezit,“ 
vysvětluje Ludmila Wimmerová, epidemiolo‑
gická sestra vrchlabské nemocnice. „Ruce si 
musíme mýt mýdlem pod tekoucí vodou. Nej-
prve se zvlhčí, pak se alespoň deset sekund 
mydlí mimo proud vody. Důležité je umýt 
i prostor mezi prsty, kolem nehtů, bříška prs-
tů, dlaně a hřbety rukou,“ doplňuje Wimme‑
rová.

„Takové preventivní akce jsou pro nás moc 
důležité. Pro děti je tento postup lepší, než 
kdyby jim lékař něco vyprávěl ve škole. Pro-
gram byl pestrý, udržel jejich pozornost, za-

městnanci nemocnice se nám věnovali a děti 
si navíc odnesly mnoho zajímavých informa-
cí. Věříme, že s  vrchlabskou nemocnicí bu-
deme na podobných projektech dále spolu-
pracovat,“ uvedla Irena Zuzánková, učitelka 
Základní školy Školní Vrchlabí.

Děti se během akce také dozvěděly, co 
jsou to bacily a vitamíny a  jak moc je důle‑
žitá úloha správné výživy. Zdravotníci také 
dětem předvedli základní pravidla první 
pomoci, nechyběla ukázka dýchání z úst do 
úst na gumové figuríně, bylo zde i stanoviště 
s obvazovou technikou, kde si děti vyslechly, 
proč se rána myje a dezinfikuje. Pro nejmen‑
ší bylo připraveno stanoviště s  malováním 
a  nafukovacími balonky. Dospělí si mohli 
nechat zkontrolovat glykémii a  krevní tlak. 
Partnerem akce byla Všeobecná zdravotní 
pojišťovna.

Nemocnice Vrchlabí
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2. 6. 2018 • HORSKOU PĚŠINOU
Vydejte se s námi na toulky cestou necestou za zajímavými a mnohdy 
zapomenutými kouty Krkonoš a objevte s námi krásy horských luk, lesů 
a malebných zákoutí. Bližší informace a přihlášky: 
Jana Tesařová, jtesarova@krnap.cz, 733 673 642

3. 6. 2018 • MIKROSKOPIČINY
Vzrušující výlet do tajemného mikrosvěta dveřmi, které si sami otevřete. 
Sami si připravíte to, na co budete koukat mikroskopem. Vhodné 
pro malé i větší badatele. KCEV Krtek od 13 hodin. Bližší informace 
a přihlášky: Jitka Loganová, jloganova@krnap.cz, 608 073 245

9.–10. 6. 2018 • VÍKEND OTEVŘENÝCH ZAHRAD
Přijďte si poslechnout o krkonošských i nekrkonošských rostlinách 
a tajemstvích klášterní zahrady. Součástí programu bude i návštěva 
genetické banky, kde jsou ukryty naše největší botanické poklady. 
Bližší informace: Klára Máslová, kmaslova@krnap.cz, 737 225 507

10. 6. 2018 • PO STOPÁCH KRKONOŠSKÝCH LEDOVCŮ
Exkurze pro širokou veřejnost zaměřená na skály a kamení atd. 
Najdeme odpovědi na otázky, proč má trpaslík špičatou čepičku, 
jak udělat ledovcové údolí, morénu a pleso, proč je Sněžka vysoká 
a hranatá a další. Bližší informace a přihlášky: 
Michal Skalka, mskalka@krnap.cz, 737 331 912

16. 6. 2018 • KRKONOŠSKÉ (PRA)LESY 
Vydejte se v doprovodu Jakuba Kašpara do krkonošského lesa 
v Kotelském dole, kde příroda pracuje za nás. Bližší informace 
a přihlášky: Radek Drahný, rdrahny@krnap.cz, 737 209 900

16. 6. 2018 • FOTOVYCHÁZKA DO KRKONOŠ
Pohodový výlet na málo známá, leč zajímavá místa v Krkonoších.
Bližší informace a přihlášky: Radek Drahný, rdrahny@krnap.cz, 
737 209 900

17. 6. 2018 • BOSÝ VÝLET
Naši předci chodili po horách bosky a občas se dožívali vysokého 
věku. Jen tak, pro radost jsme připravili krátký výlet hlavně pro ty, 
kteří si chtějí vyzkoušet chůzi bez bot v Krkonoších. Bližší informace 
a přihlášky: Martina Teplá, mtepla@krnap.cz, 732 864 239

22. 6. 2018 • SVATOJÁNSKÁ NOC V MUZEU
Přijďte si připomenout tradice spojené s oslavou Sv. Jana – pálení 
ohně, stlaní svatojánské postýlky, sběr devatera bylin, pletení věnečků. 
Zahrada za historickými domky od 18 hodin

24. 6. 2018 • SNÍDANĚ V KORUNĚ
Luxusní novinka pro ty, kteří si chtějí vychutnat netradiční snídani 
několik metrů nad zemí. S Lukášem Neklanem od Datla zajistíme jídlo 
i bezpečí. Bližší informace a přihlášky: Martina Teplá, mtepla@krnap.cz, 
732 864 239

Dále probíhá výstava:
do 19. 8. 2018 • ARCHEOLOGIE V BOLESLAVCI
Výstava zapůjčená z Muzea Ceramiki v polském Boleslavci je 
věnovaná archeologickým nálezům v okolí Boleslavce, např. žárové 
pohřebiště z konce doby bronzové nebo středověká tvrz z druhé 
poloviny 15. století. Historický domek č. p. 222

VRCHLABSKÁ ZÁKOUTÍ 2 
Nově uspořádaná dlouhodobá výstava pohledů na Vrchlabí a do 
jeho zákoutí na obrazech a grafikách ze sbírek Krkonošského 
muzea. Přijďte se podívat a porovnat, jak se město Vrchlabí 
proměňovalo v průběhu dvou století. Historický domek č. p. 224

SPRÁVA KRKONOŠSKÉHO NÁRODNÍHO PARKU
VÁS ZVE NA TYTO AKCE:

Více informací o akcích najdete na www.krnap.cz nebo na www.facebook.
com/spravakrnap. Zaregistrujte se na http://akce.krnap.cz/ a získávejte 
informace o akcích Správy KRNAP, jak chcete a kdy chcete.
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Krkonošská 155, Vrchlabí – rybárna 1.patro
OBJEDNÁVKY, INFO A FOTOGALERIE NA:
Tel. +420 601 153 512
Mail: lin.pavova@seznam.cz
Facebook: https://www.facebook.com/eLPnails/

Linda Pávová 
Nehtové studio eL
Služby nehtové modeláže a doplnění kvalitními, 
americkými a německými gely, klasická manikúra, 
NOVĚ regenerace poškozených a zpevnění 
přírodních nehtů, P–Shine a další služby.

OČKOVÁNÍ

 až 400 Kč … klíšťová encefalitida, 
 na každou očkovací látku včetně 
 přeočkování

 až 1 000 Kč … balíček ostatních očkování 
 (břišní tyfus, vzteklina, žlutá zimnice,…)

 až 800 Kč … žloutenka

 až 400 Kč … meningokok typu C

CESTOVNÍ POJIŠTĚNÍ 
PRO KAŽDÉHO

 výrazné slevy pro klienty ZPŠ

 30 dní v roce pojištění léčebných výloh v zahraničí
 pro dárce krve zdarma 

 uzavření pojištění online na www.vitalitas.cz

 uzavření pojištění na všech pobočkách ZPŠ



Teď máme pro Vaši dovolenou výhodný kurz chorvatské kuny 
a až sedmi dalších měn.  Navíc do 31. 8. zcela bez poplatků.

Kuny teď výhodně na cestu k Jadranu.

moneta.cz
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Kuny teď výhodně na cestu k Jadranu.
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Vaše příležitost - Náš úspěch

Kontaktujte nás:
›››››››tel.:›+420›499›403›111›
›email:›jobs.cz@argo-hytos.com
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VOTROK Krajský přebor mužů k 15. 5. 2018 Okresní přebor II.třídy mužů k 15. 5. 2018
# KLUB Z V R P S B # KLUB Z V R P S B

1. FK Náchod A 25 22 0 3 86:22 65 1. FC Vrchlabí B 21 19 0 2 79:15 56
2. SK Libčany 25 18 0 7 61:41 50 2. TJ Baník Žacléř A 21 15 0 5 63:19 47
3. FK Kostelec n. O. 25 15 0 10 37:28 46 3. Sokol Vítězná 20 14 0 6 56:19 43
4. RMSK Cidlina 25 14 0 11 46:37 44 4. FK Poříčí u Trutnova 20 13 0 7 58:27 41
5. TJ Červený Kostelec 25 14 0 11 51:35 43 5. TJ Baník Rtyně v Pod. 20 14 0 6 51:36 41
6. FK Jaroměř 25 16 0 9 41:28 43 6. MFK Trutnov C 21 12 0 9 40:44 39
7. FK Chlumec n. C. 24 15 0 9 54:46 42 7. TJ Strážné 21 9 0 12 32:34 28
8. FK Vysoká n/L. 23 12 0 11 44:36 38 8. TJ Jiskra Podhůří 20 10 0 10 42:58 28
9. FC Slavia Hradec Králové 25 10 0 15 29:35 35 9. SK Spartak Hajnice 21 10 0 11 31:50 27
10. TJ Sokol Třebeš 25 11 0 14 25:44 33 10. FK Sokol Volanov 21 8 0 13 36:45 24
11. SK Jičín 25 10 0 15 37:35 31 11. SK Janské Lázně 19 7 0 12 28:57 21
12. FC Spartak Rychnov n. Kn. 25 11 0 14 47:51 31 12. FK Mostek A 21 5 0 16 18:45 15
13. FC Vrchlabí 25 9 0 16 33:56 30 13. TJ Sokol Malé Svatoňovice 20 4 0 16 28:67 12
14. TJ Lázně Bělohrad 24 9 0 15 29:47 25 14. TJ Jiskra Bohuslavice 21 3 0 18 29:72 10
15. TJ Jiskra Hořice 25 8 0 17 32:53 25                
16. MFK Nové Město n. Met. 25 4 0 21 18:76 13                

VOTROK Krajský přebor mužů zápasy FC Vrchlabí Okresní přebor II.třídy mužů zápasy FC Vrchlabí
20. 5. 2018 17:00 FC Vrchlabí FK Jaroměř 19. 5. 2018 17:00 Sokol Vítězná FC Vrchlabí B
26. 5. 2018 10:15 FC Slavia HK FC Vrchlabí 26. 5. 2018 17:00 FK Poříčí u Trutnova FC Vrchlabí B
3. 6. 2018 17:00 FC Vrchlabí FK Vysoká n/L. 2. 6. 2018 17:00 FC Vrchlabí B TJ Baník Žacléř A
10. 6. 2018 17:00 MFK Nové Město FC Vrchlabí 10. 6. 2018 17:00 TJ Sokol M. Svatoňovice FC Vrchlabí B
16. 6. 2018 14:00 FC Vrchlabí TJ Červený Kostelec 16. 6. 2018 11:30 FC Vrchlabí B SK Spartak Hajnice

FC Vrchlabí
V zimní přestávce jsme si s vedením klubu dali pro jarní část za úkol dva hlavní cíle. Záchranu „A“ týmu 
v Krajském přeboru a postup našeho „B“ týmu do krajské 1. B třídy. Díky našim hráčům, trenérům, 
realizačním týmům a příznivcům jsou oba cíle na dosah a za to Vám chceme poděkovat.

Nejen na sportovním poli se v tuto chvíli daří FC Vrchlabí. V termínu od 14. do 20. 6. se na vrchlabském stadionu uskuteční mezinárodní 
turnaj regionálních výběrů ČR, Bosny a Hercegoviny, Maďarska a San Marina (A tým). Zápasy ve Vrchlabí: 14/06/2018 – 17:00 Hungary – San 
Marino, 17/06/2018 – 11:00 Czech Republic – San Marino, 20/06/2018 – 17:00 San Marino – Bosnia ‑Herzegovina.
V srpnu se uskuteční již 25. ročník mezinárodního turnaje Václava Ježka reprezentačních výběrů U–18. FC Vrchlabí se stane jedním z pořa‑
datelů. Konečné pořadí loňského turnaje: 1. Japonsko, 2. Česká republika, 3. USA, 4. Island, 5. Ukrajina, 6. Rusko, 7. Maďarsko, 8. Slovensko

Za FC Vrchlabí Prezident Tomáš Hladík + VV

Píďův běh – závod v běhu do vrchu Vrchlabí – Strážné
V neděli 13. května jsme ve Vrch‑
labí již počtvrté uvítali účastníky 
běhu do vrchu Vrchlabí  – Stráž‑
né, který je součástí Českého po‑
háru v běhu do vrchu. Po loňské 
účasti biatlonistky Veroniky Vít‑
kové jsme i letos ve startovní lis‑
tině zaznamenali velice kvalitní 
běžce. Mimo jiné Miloše Smrčku, 
který je mistrem světa v  běhu 
do vrchu ve své věkové kategorii 

a mezi ženami Dagmar Rychnovskou, která týden před tím doběhla na Pražském 
maratonu na čtvrtém místě v národním mistrovství.
Letos se na trať vydalo 78 závodníků, kde vedle sebe závodili běžci na vrcholové 
úrovni spolu s hobíky, kteří si každoročně mohou na stále stejné trati porovnat 
svoji výkonnost. Trať měří 6,8 km a závodníci překonají převýšení 432 m. Trať sice 
nemá charakter velehor, ale důkladně prověří připravenost každého závodníka. 
Celkovým vítězem se stal František Vagenknecht z Asteru Jičín a mezi ženami zvítě‑
zila již zmiňovaná Dagmar Rychnovská. Dáša překonala i ženský traťový rekord, je‑
hož nová hodnota je 35:27 a v budoucnu se bude těžko překonávat. Vítězi se ovšem 
stali všichni, kteří dorazili do cíle na náměstí ve Strážném.
Po návratu ze Strážného si závodníci i jejich doprovod před vyhlášením výsledků 
užili pohostinnost restaurace Kulturního domu Střelnice. První tři v  každé kate‑
gorii pak obdrželi medaile a věcné ceny. Tradiční sponzor Českého poháru v běhu 
do vrchu – Pivovar Krakonoš – věnoval několik dárkových balíčků, které obdrželi 
vybraní závodníci, např. nejvzdálenější závodník, jímž byl Róbert Sedlák z Prešova, 
nejstarší účastník, kterým byl Stanislav Groh, nejlepší vrchlabský závodník, jímž je 
nedávno přistěhovaný Radim Berka a další.
Vládce našich hor Krakonoš nám zajistil pěkné počasí a tak se celý závod vydařil. 
Již dnes se těšíme na 5. ročník a už nyní zveme všechny kondiční běžce, aby si přišli 
tento pěkný závod zaběhnout.

Za pořadatele Vrchaře Vrchlabí P. Klampfl



Dětský den
Spoustu zábavy, soutěže a program pro děti
RD Kopretina, 9:00 – 12:00

Mikroskopičiny
Vzrušující výlet do tajemného mikrosvěta dveřmi, které 
si sami otevřete. Sami si připravíte to, na co budete 
koukat mikroskopem. Vhodné pro malé i větší badatele.
KCEV Krtek, 13:00 
Bližší informace a přihlášky: 
Jitka Loganová, jloganova@krnap.cz, 608 073 245

Partnerské hudební dny 2018 ZUŠ Karla Halíře 
Vrchlabí a Musikschule Baunatal

Nechte zpívat Mišíka
Poslouchat Vláďu Mišíka 
bylo za minulého režimu 
vyjádřením postoje proti 
komunistům. Ačkoliv nezpí‑
val protestsongy a nepřed‑
stavoval ani underground, 
lidé si z něj udělali symbol
postoje proti režimu. Režie: Jitka Němcová | CZ | 100 min
KD Střelnice – velký sál, 19:00 Vstupné: 70 Kč
Partner promítání na Střelnici: ACR Design

TANEČNÍ REVUE 2018
Pořádá DDM Pelíšek, Vrchlabí
KD Střelnice – velký sál, 17:00
Vstupné: dospělí 100 Kč, děti 40 Kč

TANEČNÍ REVUE 2018
Pořádá DDM Pelíšek, Vrchlabí
KD Střelnice – velký sál, 17:00
Vstupné: dospělí 100 Kč, děti 40 Kč

Závěrečný společný koncert orchestru ZUŠ 
Karla Halíře a Sinfonieorchester
Musikschule Baunatal v rámci týdenního setkání 
obou partnerských škol.
Pořádá ZUŠ Karla Halíře Vrchlabí. Na programu bude 
hudba klasická (E. Grieg, P. I. Čajkovskij, G. Verdi) a filmo‑
vá (Piráti z Karibiku, Indiana Jones, Lady in the Water) 
a další. KD Střelnice – velký sál, 18:00
Vstupné dobrovolné.

VÍKEND OTEVŘENÝCH ZAHRAD
Přijďte si poslechnout o krko‑
nošských i nekrkonošských 
rostlinách a tajemstvích 
klášterní zahrady. Součástí 
programu bude i návštěva 
genetické banky, kde jsou 
ukryty naše největší botanic‑
ké poklady. 
KCEV Krtek Správy KRNAP ve Vrchlabí 
Bližší informace: 
Klára Máslová, kmaslova@krnap.cz, 737 225 507

Herci Jsou unaveni
Komedie, která nás s typickým francouzským šarmem 
zavede na herecký večírek.
Divadelní klub, 19:00 Vstupné: 330/300 Kč

Ztratili jsme Stalina
Stalin, strach a smích, ale pozor, tato nová britská kome‑
die rozhodně není jen švanda.
Po skonu Stalina v březnu 1953 vypuká v řadách jeho nej‑
bližších naprostý zmatek a panika. Na to, co nastane po 
skonu velkého vůdce, se dosud báli jen pomyslet. Vždyť 
Lenin byl, je a bude vždy živý. Proč by nemohl i Stalin?
Režie: Armando Lanucci UK, FR, B | CZ titulky | 106 min | 
Nevhodné pro diváky do 12 let
KD Střelnice – velký sál, 19:00
Vstupné: 70 Kč 
Partner promítání na Střelnici: ACR Design

Psychické problémy dětí a dospívajících
Seminář z cyklu Psychická podpora v rodině 
s psycholožkou PhDr. Evou Březinovou.
RD Kopretina, 17:00 – 19:00
Vstupné: 150 Kč/os, 200 Kč/oba rodiče

Nejtemnější hodina film před obědem
Vynikající výprava, 
skvělé kulisy, sku‑
tečné reálie…
Winston Churchill 
na počátku 2. svě‑
tové války musí 
učinit zásadní roz‑
hodnutí. Hrozba 
Německé invaze 
je bezprostřední a on jako premiér Velké Británie musí 
v této temné hodině během krátké chvíle semknout 
národ a změnit průběh světových dějin. 
Režie. Joe Wright. USA, UK | CZ titulky | 125 min | 
Nevhodné pro diváky do 12 let
KD Střelnice – velký sál, 10:00 Vstupné: 30 Kč
Partner promítání na Střelnici: ACR Design

Kurz předporodní přípravy I.
S porodní asistentkou Martinou Suchardovou a dulou 
Monikou Kašparovou. RD Kopretina, 16:00 – 20:00

Jiří Mikeska – Malba
Vernisáž výstavy expresivních pláten Jiřího Mikesky. 
Jiří Mikeska se snaží uchopit neuchopitelné, obejmout 
neobejmutelné, vyslovit nevyslovitelné, vidět neviditel‑
né, rozpomenout se na zapomenuté. Výstava potrvá do 
13. července 2018. Galerie Morzin, 18:00

Citerový koncert s citerovým triem CITRIUM
Kaple Černín ‑Morzinů Vrchlabí, 15:30

Rugby - Zápas Mistrovství Evropy - Česko vs Norsko
Vrchlabí bude hostit první utkání 
Mistrovství Evropy skupiny „C“, 
které bude zároveň sloužit jako 
první utkání evropské kvalifikace 
na Rugby League World Cup (Mist‑
rovství světa) 2021 v Anglii.
Hlavní hřiště stadionu 
FC Vrchlabí, 17:00
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K U LT U R N Í  P R O G R A M   –  Č E R V E N

Pračlověk
Dug si celkem poklidně žije v době kamenné, aby nečeka‑
ně se svým čtyřnohým přítelem Čenichem musel chránit 
svůj kmen a milovaný domov před velkou hrozbou – vtrh‑
la k nim doba bronzová v čele s padoušským lordem 
Bafoněm. Režie: Nick Park 
UK | CZ dabing | 88 min
KD Střelnice – velký sál, 17:30 Vstupné: 50 Kč
Partner promítání na Střelnici: ACR Design

„Příběhy proti smutku – Zastavení na cestě života 
nad moudrostí zbožných chasidů.“ 
Pásmo hudby, písní a mluveného slova ze sbírky moud‑
rosti židovského směru chasidismu. 
Účinkuje soubor Magdaleny Jarošové 
Černínsko ‑Morzinská kaple Církve čs. husitské ve Vrchla‑
bí, 17:00

Vernisáž výstavy projektu „Umění je radost“
Hala Zámku Vrchlabí, 16:00

Kurz předporodní přípravy II.
S porodní asistentkou Martinou Suchardovou a dulou 
Monikou Kašparovou.
RD Kopretina, 16:00 – 20:00

Svatojánská noc v muzeu
Přijďte si připomenout tradice spojené s oslavou sv. 
Jana – pálení ohně, stlaní svatojánské postýlky, sběr 
devatera bylin, pletení věnečků.
Zahrada za historickými domky, 18:00

Gauguin film před obědem
Malíř Paul Gauguin a jeho 
první tahitské dobrodruž‑
ství. 20. ročník Festivalu 
francouzského filmu před‑
stavil snímek Edouarda 
Deluca, kterého fascinuje 
divoká osobnost, pes‑
trobarevné obrazy, a tahitská dobrodružství jednoho 
z nejslavnějších světových malířů Paula Gauguina. Film 
uvádíme jako pokračování série výtvarné umění ve filmu 
na Střelnici. FR| CZ titulky | 102 min
KD Střelnice – velký sál, 10:00 Vstupné: 30 Kč
Partner promítání na Střelnici: ACR Design

Neuvěřitelný příběh o obrovské hrušce
Život v městečku Solby je 
tichý a poklidný až do dne, 
kdy Mitcho a Sebastian 
najdou v přístavu vzkaz 
v láhvi. Ten je od zmizelého 
starosty Solby a stojí v něm, 
že se nachází na tajemném 
ostrově a učinil velký ob‑
jev. Hrdinové se vydávají na dobrodružnou cestu s cílem 
zachránit starostu a přivézt ho nazpět. 
DK | CZ dabing | 80 min
KD Střelnice – velký sál, 17:30 Vstupné: 50 Kč
Partner promítání na Střelnici: ACR Design

Naladění na porod
Prožitkové odpoledne pro těhotné ženy
RD Kopretina, 16:30 – 19:00

Pláče kočka / koncert
Písně o kočkách, hřbitovech a o životě.
Kostel v Herlíkovicích, od 20h

Dále probíhají výstavy:

do 8. 6. 2018
OLDŘICH TICHÝ – ZBLÍZKA
Galerie Morzin

do 19. 8. 2018
Archeologie v Boleslavci
Výstava zapůjčená z Muzea 
Ceramiki v polském Boleslavci 
je věnovaná archeologickým 
nálezům v okolí Boleslavce, např. 
žárové pohřebiště z konce doby 
bronzové nebo středověká tvrz 
z druhé poloviny 15. století. His‑
torický domek č. p. 222

do 31. 12. 2018
Vrchlabská zákoutí 2 
Nově uspořádaná dlouhodobá výstava pohledů na Vrchlabí a do 
jeho zákoutí na obrazech a grafikách ze sbírek Krkonošského mu‑
zea. Přijďte se podívat a porovnat, jak se město Vrchlabí proměňo‑
valo v průběhu dvou století.
Historický dům č. p. 224 na nám. Míru

Církevní akce
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KOUPÍME STAROŽITNOSTI A STARÉ OBRAZY 
ZE SBÍREK, POZŮSTALOSTÍ I Z PŮDY.
Přijedeme kamkoliv. PLATBA IHNED! 

Tel.: 603 209 812 p. Dvořák
Kontaktní místo: Prodejna keramiky Hliněný džbánek, 

Krkonošská 6, 543 01 Vrchlabí 
(naproti restauraci Sklípek)

ZLEVNĚTE SI SVOJE POVINNÉ RUČENÍ!
DOPORUČÍM VÁM NEJLEPŠÍ ŘEŠENÍ I V OBLASTI DALŠÍCH POJIŠTĚNÍ A ÚVĚRŮ, SPOŘENÍ ČI 
INVESTIC A ZAJISTÍM JEHO REALIZACI VČETNĚ KOMPLEXNÍCH SLUŽEB VE SVĚTĚ FINANCÍ.

ING. ROMAN ŠOLC, 604 563 052, DUKELSKÁ 1386, VRCHLABÍ
KONZULTANT EDO FINANCE, A.S. WWW.EDOFINANCE.CZ

O S T A T N Í

JIŘÍ MIKESKA – MALBA
Jiří Mikeska /1959 v Ostravě / 
Žije a pracuje v Praze a v Bukové 
u Příbramě. 
Studium: Střední uměleckoprůmyslová škola v Praze.
V letech 1978–84 absolvoval Akademii výtvarných umění 
v Praze u prof. Jana Smetany.
 
stipendia: 1992 Geneve, Švýcarsko, S.P.S.A.S., ARTEST
rezidenční pobyty: 1991 Sigharting, Rakousko 
1996 Saint Mathieu de Treviers, Les Vendemiaires, Francie 
účast na sympoziích: 1997 Kaunas, Litva, 4. sympozium 
2005 Buková u Příbramě, Kmeny – větve
ceny: 2007 Praha, Grafika roku 2006, Cena za nejlepší hlubotisk
zastoupení ve sbírkách: Národní galerie v Praze, Alšova jihočeská galerie 
v Hluboké nad Vltavou, Česká národní banka.
Věnuje se malbě, grafice, kresbě, objektům, videu, pracím v architektuře, publikační činnosti a zpěvu, je členem výtvarné skupiny Corpora S.
Vystavena bude kolekce expresivních pláten. Jiří Mikeska se snaží uchopit neuchopitelné, obejmout neobejmutelné, vyslovit 
nevyslovitelné, vidět neviditelné, rozpomenout se na zapomenuté.
Výstava bude zahájena 15. června v 18 hodin v Galerii Morzin v Nádražní 471 ve Vrchlabí. 
Výstava potrvá do 13. července 2018.
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S T R Á N K A  S E N I O R Ů

Informace o činnosti 
Městského klubu seniorů
Po zimním cestovním odpočinku jsme se 
v úterý 24. dubna vydali na náš první klubo‑
vý zájezd. Odjeli jsme do bývalého hornické‑
ho městečka Žacléře.

Z Vrchlabí jsme odjížděli již po sedmé ho‑
dině, neboť kvůli neprůjezdné silnici jsme 
museli do Podhůří jet přes Dolní Brannou. 
Odjeli jsme přes Trutnov, osadu Babí a po 
úzké a klikaté silnici do Žacléře k „Hornické‑
mu skanzenu“ v bývalém dole „Jan Šverma“, 
kde jsme měli dojednanou prohlídku.

Areál tohoto dolu je poslední památkou 
na více než 400 letou historii hornictví. Naše 
průvodkyně nás přivítala ve veliké hale se 
stovkami zavěšených řetízků, na které si 
horníci po směně odkládali použité pracov‑
ní úbory. Dále nás provedla částí areálu, kde 

byly umístěny mohutné těžní stroje ovláda‑
jící důlní vagony. Také jsme viděli mohutné 
odsávací ventilátory a různá odvětrávací za‑
řízení. Na vysokou těžní věž jsme nevystou‑
pali, neboť byla v opravě. Prohlídka areálu 
trvala jednu a půl hodiny.

Potom jsme popojeli k  severnímu okraji 
Žacléře, kde stojí v  kraji známá keramička 
firmy Keramtech s dlouholetou historií. Prů‑
vodkyni po areálu nám dělala spolumaji‑
telka firmy, se kterou jsme se po ukončení 
prohlídky vyfotili. Překvapila nás čistota 
blízkého okolí a  přístupových cest a  také 
to, že horní okrajová budova stojící pod 
strmým svahem sousedí s  hranicí KRNAPU. 
Paní průvodkyně nás provedla přípravnou 
materiálu pro zde vyráběné keramické sou‑
částky a v další hale jsme viděli různá liso‑
vací a vypalovací zařízení na výrobu výlisků 
a forem k odlévání. Prohlídku jsme ukončili 

ve skladovací hale, kde je po kontrole vše 
připraveno pro odvoz k zákazníkům.

Prohlídkou jsme byli nadšeni a paní prů‑
vodkyni jsme popřáli další úspěšné podni‑
kání.

Ze Žacléře jsme odjeli přes Bernartice do 
Trutnova, kde jsme se rozešli na oběd a pak 
jsme odjeli do Janských Lázní. Zde se nám 
to moc nelíbilo, neboť lázeňská kolonáda, 
ale i cukrárna měly zavřeno, a tak jsme po‑
měrně brzy odjeli, bohužel až přes Trutnov 
domů. Pokud počítáme ty různé zajížďky 
a  objížďky, tak jsme byli nuceni najet asi 
o 25 km navíc. Počasí nám ale vyšlo.

Ve čtvrtek 10.  května jsme se sešli, aby‑
chom společně oslavili Den matek, který letos 
podle kalendáře připadl na neděli 13. května. 
Přítomným ženám jsme za náš klubovní vý‑
bor popřáli a předali malou kytičku.

Za MěKS J. Kalenský

Jarní setkání Klubu důchodců ARGO -HYTOS, LABIT
Tradiční jarní setkání členů a životních part‑
nerů Klubu důchodců společnosti Argo‑

‑Hytos a  společnosti Labit se uskutečnilo 
19. dubna v sále jídelny Labitu. Prezence po‑
čtu přítomných důchodců byla překvapivě 
dobrá. Dostavilo se pětaosmdesát důchod‑
ců z celkově v klubu evidovaných 95 členů. 
Klub důchodců byl založen v roce 1968. Mezi 
zakládajícími členy byl např. pan Václav Svo‑
boda, který se stal prvním předsedou.

Úvodem přednesl pan Mikolášek zprávu 
o činnosti klubu: uskutečnily se dva zájezdy 
(jarní a podzimní) a dvě schůzky. Na letoš‑
ní rok připravil pan Misař také dva zájezdy. 
První se koná 17. května, míří do Vysokého 
Mýta na návštěvu karosářského muzea a do 
Litomyšle na prohlídku rodného bytu Bedři‑
cha Smetany. Kromě toho účastníci navštíví 
památku UNESCO na Zelené hoře a  v  Hlin‑
sku bude skanzen Betlém. A  nakonec si 

všichni prohlédnou zámek Nové Hrady.
Dále se připravuje celodenní zájezd do 

Prahy ke 100. výročí vzniku samostatného 
československého státu.

Během setkání tradičně došlo i na živou 
hudbu k poslechu i k tanci. Bohužel netančil 
ani jeden pár. Muzicíroval a zpíval pan Leoš 
Vancl. Jeho repertoár je bohatý a každý dů‑
chodce si oblíbenou písničku alespoň v du‑
chu zazpíval.

Otto Singer

Studentům seniorům skončil letní semestr
Konzultační středisko Virtuální univerzity 
třetího věku zřizované Kulturním domem 
Střelnice ukončilo již čtvrtý akademický rok. 

Studentky seniorky, studenti senioři, kteří 
jako další v dlouhé řadě našich vrchlabských 
studentů zdárně splnili své studijní povin‑
nosti, převzali 14.  května ve velké aule Pro‑
vozně ekonomické fakulty Zemědělské uni‑
verzity v Praze svá absolventská osvědčení.

Atmosféra v  sále byla opět slavnostní, 
všech více jak 400 studentů z celého Česka 

si vyslechlo zdravici děkana Ing. Martina Pe‑
likána, Ph.D. a po převzetí diplomu si všichni 
společně zazpívali Gaudeamus igitur…

Úplnou tečkou za letošními studiemi však 
byla cesta na závěrečný seminář do Chrudi‑
mi 24. května.
Slunné historické centrum, krásný plný 
koncertní sál, zdravice pana starosty města 
Petra Řezníčka, rovněž doprovodný program 
v podobě návštěvy Muzea loutkářských kul‑
tur a srdečně pojaté průvodcování po městě 

nadchlo všechny naše studenty.
Milé studentky, milí studenti, přeji vám 
zdraví, dobrou mysl, krásné prázdniny 
a v říjnu začínáme přednáškou České dějiny 
v souvislostech II.

Za konzultační středisko Vrchlabí váš 
Vladimír Jindra.

I dříve narození chtějí 
žít aktivně. K tomu jim 
pomůže veřejná sbírka 
Plníme přání seniorům
Již pošesté má veřejnost příležitost zapojit 
se do projektu Plníme přání seniorům a při‑
spět tak na realizaci některého z  35 přání 
domovů důchodců, seniorských spolků či 
hospiců z  celé České republiky. Stačí na 
webu www.plnime -prani -seniorum.cz vy‑
brat konkrétní projekt a přispět libovolnou 
částkou. Tu pak organizátor sbírky Sodexo 

Benefity zdvojnásobí. Přispět je možné do 
konce června.

Například klienti a zaměstnanci Domova 
pro seniory ve Vrchlabí by rádi založili jaho‑
dový záhon, aby se o něj mohli sami starat 
a v létě vychutnávat toto oblíbené šťavnaté 
ovoce, rovnou utržené z keříku.

„Cílem projektu je ukázat, že i dříve naro‑
zení mají nejrůznější koníčky a sny, na které 
ale mnohdy nedosáhnou finančně. Proto 
jim nabízíme pomocnou ruku a ve spoluprá‑
ci s dárci jim můžeme pomoci obohatit život 
o zajímavé kulturní, společenské nebo spor‑
tovní zážitky,“ popisuje smysl projektu Tere‑

za Knířová ze společnosti Sodexo Benefity.
                               Přání seniorských klubů a  organizací, 

která jsou zařazena do sbírky, vybírá vždy 
odborná porota sestavená ze zástupců or‑
ganizátora a  partnerů projektu  – Asocia‑
ce poskytovatelů sociálních služeb České 
republiky, Diakonie Českobratrské církve 
evangelické a  SenSen Senzační senioři. 
V předchozích pěti ročnících se vždy podaři‑
lo sehnat dostatek peněz pro splnění všech 
vybraných přání. Celkem projekt pomohl 
splnit už 169 přání seniorů v hodnotě 4,5 mi‑
lionu korun.

–tz Sodexo–
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Školní rok 
za námi
Děti už se pomalu chystají na letní prázdni‑
ny. Počasí nás láká na výlety a pobyt venku.
V měsíci červnu platí klasická otevírací 
doba. Kroužky zpívánky, tvoření a cvičení 
budou v provozu opět až v novém školním 
roce od října 2018.
Velkou návštěvnost jsme zaznamenali na 
všech akcích a přednáškách v rámci Světo‑
vého týdne respektu k porodu. Děkujeme 
všem, kteří do centra dorazili.
Zveme vás na další přednášku z cyklu 
Psychická podpora v rodině a doufáme, že 
bude opět úspěšná.
Kopretinu můžete navštívit i o prázdninách, 

během letních měsíců pro vás bude otevře‑
no v pondělí, ve středu a v pátek v dopo‑
ledních časech 9 – 12 hod.

Kalendář akcí na červen 2018

1. 6. Dětský den 9 – 12 hod
Spousta zábavy, soutěže a program pro děti

4. 6. Hajánek – volná diskuze 10 – 11.30 hod

11. 6. Hajánek – volná diskuze 10 – 11.30 hod

12. 6. Psychické problémy dětí a dospívajících 
17 – 19 hod
seminář z  cyklu Psychická podpora v  rodině 
s psycholožkou PhDr. Evou Březinovou
cena 150,– Kč/os.; 200,– Kč/oba rodiče

14. 6. Kurz předporodní přípravy I. 16 – 20hod
s  porodní asistentkou Martinou Suchardovou 
a dulou Monikou Kašparovou

18. 6. Hajánek – volná diskuze 10 – 11.30 hod

21. 6 Kurz předporodní přípravy II. 16 – 20 hod
s  porodní asistentkou Martinou Suchardovou 
a dulou Monikou Kašparovou

25. 6. Hajánek – volná diskuze 10 – 11.30 hod

28. 6. Naladění na porod 16.30 – 19 hod
Prožitkové odpoledne pro těhotné ženy

Těší se na vás tým Kopretiny

Být pěstounem je 
záslužná práce, tvrdí 
pracovníci zabývající 
se náhradní rodinnou 
péčí
Být pěstounem je téma výstavy, kterou 
bylo možné vidět na Zámku ve Vrchlabí. 
Slavnostního zahájení se účastnili zástup‑
ci města Vrchlabí, orgánu sociálně právní 
ochrany dětí a neziskových organizací pra‑
cujících s dětmi, které žijí v náhradních ro‑

dinách.
„Hlavním cílem výstavy je 

probudit zájem veřejnosti 
o pěstounskou péči,“ uvedla 
Michaela Chlápková, pracov‑
nice Centra náhradní rodin‑

né péče Domov a rodina. „Alfréd Plašil, mís‑
tostarosta města Vrchlabí, hovořil o  velmi 
potřebné a záslužné službě pro dobrý vývoj 
člověka a  pro společnost. Ocenil všechny 
lidi, kteří se rozhodnou vzít si cizí dítě a při‑
jmout ho ve své vlastní rodině.“

„Když se nám odstěhovala dcera skoro 
na druhý konec republiky, uvažovali jsme 
s manželkou, že bychom si brali nějaké dítě 

z dětského domova na hostitelskou péči. Šli 
jsme se poradit na úřad a nechali jsme se 
přesvědčit k  pěstounské péči a  jsem moc 
rád, že jsme se takto rozhodli, protože dě‑
tem je v  rodině mnohem lépe,“ říká jeden 
z pěstounů představených na výstavě.

„Díky lidem, kteří jsou připraveni vychová‑
vat cizí dítě a doprovázet ho na jeho životní 
cestě, se nám daří umisťovat děti mladší 6 
let do péče pěstounů na přechodnou dobu, 
do dlouhodobé pěstounské péče či do péče 
příbuzných,“ řekla Kamila Franková, pracov‑
nice orgánu sociálně právní ochrany dětí.

Ve správním obvodu má Vrchlabí v  sou‑
časné době na základě soudního rozhodnutí 
celkem 65 dětí, které nemohou žít se svý‑
mi rodiči. V institucionální péči žije 18 dětí 
a v některé z forem náhradní rodinné péče 
47 dětí. O děti pečuje 21 prarodičů, 2 jiní pří‑
buzní a 13 pěstounů.

„Zaznamenali jsme však velký propad zá‑
jmu o  pěstounskou péči. Od roku 2013 ne‑
evidujeme žádnou žádost o  dlouhodobou 
pěstounskou péči a dva roky nepodal nikdo 
žádost o pěstounskou péči na přechodnou 
dobu,“ na závěr řekla Kamila Franková

Výstava „Já pěstoun“, pořádaná Centrem 
náhradní rodinné péče Domov a  rodina 
ve spolupráci s  orgánem sociálně právní 
ochrany dětí, je součástí kampaně „Hledá‑
me rodiče“, jejímž cílem je vyhledávat vhod‑
né adepty na náhradní rodiče, posilovat 
zájem a informovat veřejnost o pěstounství 
a zvyšovat tím reputaci pěstounů ve společ‑
nosti.

Více informací podá Michaela Chlápková, 
chlapkova@mostkevzdelani.eu, 775 780 848 

www.centrumdar.cz nebo Mgr. Kamila 
Franková, frankovakamila@muvrchlabi.cz, 

499 405 747 (MÚ Vrchlabí)

Evropo, do toho!
V druhé polovině června se v hlavním sídle 
institucí EU, v Bruselu, jedna z tamních ulic 
tradičně na jeden den zahalí do českých 
barev a propukne v ní Czech Street Party – 
oslava toho, že Česká republika je hrdým 
a  veselým členem velké evropské rodiny. 
A  taky, že má skvělé lidi, nápady, tradice 

a samozřejmě i pivo a jídlo. Pojďme si i my 
ve Vrchlabí udělat takovou česko ‑evropskou 
pouliční slavnost a připomenout si, proč je 
vlastně fajn být v Evropě! Přijďte si ve čtvr‑
tek 21.  června  2018 od 15:00 na Evropské 
náměstí (před hotelem Gendorf) popovídat 
s  poslancem Evropského parlamentu Jiřím 
Pospíšilem o tom, jak můžeme být v EU víc 
slyšet, nebo s  viceprezidentem Svazu prů‑

myslu a  dopravy Radkem Špicarem o  tom, 
co členství v  EU znamená pro naši ekono‑
miku. Přijďte si poslechnout živou hudbu 
evropských muzikantů, dozvědět se, co na‑
bízí studijní a  pracovní program Erasmus+, 
přijďte si dát dobré pivo a oslavit společnou 
Evropu. Těšíme se na vás!

Lukáš Teplý a Ivo Farský
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Děkujeme za 
vrchlabské 
gymnázium…
Jsme jeho studenti a  studentky a  dáváme 
mu sbohem! A  tak děkujeme starostovi 
Vrchlabí, jak pěkně potichoučku hlasoval 
pro sloučení s Gymnáziem a SOŠ Hostinné. 
Prý to tak bude lepší, asi nechtěl, abychom 

se všichni ptali, v čem to asi tak bude lepší, 
když Hostinné nemá naplněné třídy, matu‑
rantů jen sedm, a  marně shánějí studenty 
a  peníze, aby nezkrachovali už několik let! 
Neúspěšní studenti našeho gymnázia jsou 
vždy v  Hostinném vítáni, čím to asi bude? 
A  tak děkujeme podruhé, že pan starosta 
dal přednost řediteli takovéto školy před 
vrchlabským kandidátem (paní profesorka 
nechce být jmenována, ale ona prostě patří 
k nejlepším učitelům a nejschopnějším, pro 

nás studenty a pro školu dělá nejvíce a přáli 
jsme si, aby školu vedla ona). Krajská poli‑
tika je prostě vyšší level a  tak se místo za 
Vrchlabí „kope“ za krajské představy. Navíc 
nastupující ředitel se svým jistým výsled‑
kem předem ani netajil. My za chvíli školu 
dokončíme, opustíme, své posty jednou 
opustí i politici, ale co je rychle zbořeno, se 
jen tak nepostaví a tak historie vrchlabské‑
ho gymnázia skončila. Děkujeme…

Lukáš Matoušek

Slavili jsme 
s Krkonošským 
národním parkem
V pátek 18. května slavil Krkonošský národní 
park 55 let od založení. Jako partner KRNAPu 
se účastnila i ŠKODA AUTO. Do klášterní za‑
hrady ve Vrchlabí přijeli mj zástupci minis‑
terstva životního prostředí nebo velvyslanci 
Izraele, Gruzie a Arménie. ŠKODA AUTO byla 
zastoupena vedoucím vrchlabského závodu 
Ivanem Slimákem.

Krkonošský národní park byl vyhláše‑
ný v r. 1963. Se ŠKODA AUTO národní park 
spolupracuje od r. 2007. Začátek spolu‑
práce byl v  projektu ŠKODA Stromky. Za 
to období jsme společně s Krnapem vysa‑
dili 845 tisíc stromků. V posledních dvou 
letech se také naši zaměstnanci účastní 

výsadby a úklidu klestu a odpadků v ná‑
rodním parku.

Ale snaha ochranářů, vědců a  milov‑
níků Krkonoš o  vyhlášení Krkonoš jako 
chráněného území, je mnohonásobně 
delší. Konec konců už v  roce 1904 hrabě 
Harrach v  Labském dole vyhlásil první 
rezervaci na svém území, protože si už 
tehdy uvědomovali jedinečnost Krkonoš. 
Stejně tak v  50. letech vzniklo 8 přírod‑
ních rezervací, už zákonem chráněných. 

A to byl jakýsi prolog k tomu, že byl v roce 
1963 vyhlášen Krkonošský národní park.

Spolupráce s  Krkonošským národním 
parkem je součástí strategie Green Fu‑
ture ŠKODA AUTO. Další dobrovolnická 
akce a  možnost zapojit se do projektu 
pro všechny zaměstnance bude 16.  červ‑
na, kdy budeme vysazovat 600 sazenic 
buku v krásné lokalitě nad Špindlerovým 
Mlýnem.

H. Veselá

Jedním 
vrzem
Ad. „náměstí Míru – už to 
začalo“ (A. Plašil)

„Můžeme o tom vést spory, můžeme s tím do‑
konce i nesouhlasit, ale to je tak všechno, co 
se proti tomu dá dělat.“

Jára Cimrman ležící, spící
V  podzimních komunálních volbách do‑
poručuji odstranit o  něco více zastupitelů 
a  „moudrých“ našeho města, kteří rozhod‑
li o  nové podobě náměstí Míru. Důvodem 
je asi zhoršený zdravotní stav těchto lidí 
a zřejmě nízká perspektiva a občanská hod‑
nota ve vztahu k celkové koncepci náměstí.

Kdo nechal „poněkud zpustlé náměstí“ 
za uplynulá volební období zpustnout? Že 
by „trvalky“ ve vedení města?

Ad. Tož to je havárka… 
jiný úhel pohledu (A. Plašil)

Nepochybuji, že zástupci VPM jsou na jed‑
nání MZ připraveni. Můj popis vychází pou‑
ze z mého osobního pozorování. Zastupitel 
zmateně listující podklady je může: a) mít 
prostudované, jen špatně srovnané b) vidět 
úplně poprvé.

Dlouhé diskuze do pozdního večera, čili 
po vašem „mlácení prázdné slámy“, nepo‑
važuji za „takové ty parlamentní manýry“. 
Diskuze slouží ke tříbení názorů. A kde kon‑
čí diskuze, končí demokracie a začíná něco 
docela jiného.

Slovní spojení zastupitelů VPM a „stáda 
bez názoru“ jsem ve svém příspěvku nepou‑
žil, ale díky za ně. Co není, může být.

Také mne osobně mrzí, že jsem nevyužil 
svého práva během jednání zastupitelstva 
vystoupit. Příště napravím.

Všechny „neznalé“ čtenáře, kteří se do‑
četli až sem, zvu na další jednání zastupitel‑
stva. 6. června přijďte a „staňte se znalými“.

Ad. Rozpočet 2018 
(J. Sobotka)

Ze zákona není povinností oznamovat výši 
dluhů. Pokud si ale sjednáváte půjčku nebo 
řešíte předsvatební smlouvu, obvykle se 
nevyplácí tyto údaje tajit. Proto bych „zdán‑
livě vyrovnaný“ rozpočet poněkud opravil. 
Kromě uvedených čísel má město Vrchlabí 
úvěr 204,271 mil. Kč, což společně s  úroky 
ve výši 132 milionů představuje dluh ve výši 
336,271 mil. Kč.

Zákon o pravidlech rozpočtové odpověd‑
nosti ukládá městům maximální zadlužení 
ve výši 60 % z ročního příjmu města, což po 
refinancování bude v případě Vrchlabí v le‑
tošním roce představovat zadlužení ve výši 
56 % plánovaného ročního příjmu města. 
Kvůli tomuto dluhu a výši jeho splátek (24 
mil. Kč ročně) budou naši následovníci výše 
uvedenou částku splácet do roku 2037.

Ivo Farský

Zleva velvyslanci: Arménie: Tigran Seiranian s chotí, Gruzie: J. E. p. Zaal Gogsadze, Robin Böhnisch, 
Dr. Slimák, velvyslanec Izraele: J. E. p. Daniel Martin Meron
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MOTORKÁŘSKÉ POŽEHNÁNÍ 
SLAVILO 15. VÝROČÍ, REKORDNÍ 
ÚČAST A SKÁKÁNÍ TÝMU PETRA 
KUCHAŘE
Symbolická pětková květnová neděle, 5. 5.  , patřila všem motorká‑
řům a  milovníkům adrenalinu. Krkonošští přátelé jedné stopy za 
podpory Města Vrchlabí uspořádali již 15. ročník populárního Mo‑
torkářského požehnání, ojedinělé akce pod kopcem Žalý, která kaž‑
doročně přiláká stovky nadšenců silných strojů jak z českých koutů, 
tak ze zahraničí.

Letošní rojení motorových krasavců na náměstí T. G. Masaryka 
podpořilo krásné slunečné počasí, které vládcům silných mašin 
opět navařil pán hor Krakonoš. Vzpomínalo se na úspěšných 15 let 
tohoto výjimečného setkání, které začínalo s malým počtem účast‑
níků za restaurací Sklípek na prašném parkovišti a vypracovalo se 
mezi nejvýznamnější akce svého druhu v ČR.

REKORDNÍ ÚČAST
Koktejl příjemného počasí, přátelské atmosféry a  mimořádného 
adrenalinového programu v čele s Petrem Kuchařem, do Vrchlabí na 
náměstí přivítal rekordní počet motorek. Podle odhadů se do brány 
Krkonoš sjelo na 2000 nablýskaných strojů.

Jan Sládek z klubu Krkonošských přátel jedné stopy říká: „Rádi 
bychom touto cestou poděkovali všem našim kolegům za řídítky, 
všem, kteří nás každoročně podporují při pořádání tohoto výjimeč‑
ného podniku, městu Vrchlabí, sponzorům, policii, která na akci 
dohlížela, a  samozřejmě všem návštěvníkům akce, kteří si i  letos 

nenechali utéct toto fantastické dostaveníčko“. Po celý den hrála 
oblíbená rocková parta Alibi Rock, kterou doprovodil i 10letý bube‑
ník Štěpán Kolačný.

POŽEHNÁNÍ DO NOVÉ SEZÓNY
Před polednem všem krotitelům motorek již tradičně požehnal farář 
v kostele sv. Vavřince a po samotném duchovním aktu se motorkáři 
v kožených bundách, skropených kapkami svěcené vody, za výživné‑
ho hukotu motorů vydali na tradiční spanilou jízdu po Krkonoších. 
Letošní hromadná vyjížďka zamířila serpentinami až na vrcholky 
Krkonoš, na Špindlerovu boudu v nadmořské výšce 1198 metrů nad 
mořem. Výlet v klidném a příjemném prostředí mezi lesy a s úžas‑
nými výhledy již symbolicky odstartoval novou sezónu všech přátel 
jedné stopy.

LEGENDA PETR KUCHAŘ A JEHO SVĚŘENCI
Organizátoři akce, kterou moderoval a spolupořádal Petr Ticháček, 
v  rámci jubilejního 15. ročníku pro návštěvníky připravili motokro‑
sovou specialitu, FMX přelety nad náměstím, které řídil legendární 
jezdec a rodák z Vrchlabí Petr Kuchař. Tentokrát se však nepasoval 
do role skokana, ale moderátora, a  na dech beroucí představení 
poslal své mladé svěřence. Jak sám Petr říká: „Bez skoků nemůžu 
žít, mám to stále v srdci, ale už nechci moc riskovat. Skáču si doma 
v Hustopečích a oficiální exhibice přenechávám mladším ročníkům.“ 
Kluci pro vrchlabské obecenstvo připravili úžasnou motokrosovou 
zábavu, skákalo se až nad hotelem Labuť a tím se důstojně uzavřelo 
15. výročí Motorkářského požehnání.

Autor: PT
Foto: Zdeněk Horák
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Legendární český 
tenorista

Beno Blachut se narodil 14. června 1913 ve 
Vítkovicích v Rakousku – Uhersku (dnes sou‑
část Ostravy) v  rodině dělníka Vítkovických 
železáren. Pocházel ze skromných poměrů 
a  navíc se maminka musela starat o  čtyři 
děti, neboť jeho otec narukoval krátce po 
začátku 1. světové války na frontu.
Ve 14 letech po skončení školy se vyučil 
kotlářem v  železárnách a  také několik let 
tuto mimořádně těžkou práci vykonával. 
I  když byl roku 1933 v  době hospodářské 
krize z  práce propuštěn, měl přece jenom 
trochu štěstí. Disponoval totiž takovými hla‑
sovými schopnostmi, že ho objevil sbormistr 
místního kostelního sboru a dokonce s ním 
nacvičil několik árií ze Smetanova Dalibora. 
Náhoda způsobila, že regenschori kostelní‑

ho sboru ze Zábřehu na Moravě, paní Čer‑
nocká, mu sjednala po předzpívání před 
komisí přijetí na pražskou konzervatoř ve 
formě mimořádného studia. Jeho profesor 
Luis Kadeřábek ho už v  té době doporučil 
k vystoupení v olomoucké opeře, když v pro‑
sinci roku 1938 s úspěchem zazpíval roli Je‑
níka v Prodané nevěstě.
V Olomouci Blachut působil dvě sezony, se‑
tkal se zde s  Ludmilou Červinkovou a  Edu‑
ardem Hakenem (což byli jeho pozdější ko‑
legové v ND) a vynikl především jako lyrický 
tenor ve Dvou vdovách, v Libuši a Borisi Go‑
dunovovi.
Již 1.  srpna  1941, tedy v  době Protektorátu, 
byl angažován Václavem Talichem jako só‑
lista Národního divadla v  Praze. Vystupo‑
val především v  titulní roli ve Smetanově 
Daliboru, která byla pro něj nadlouho rolí 
životní. Později to byly hlavně role rázu dra‑
matického, ať už to byl Ctirad ve Fibichově 
Šárce, v Janáčkově Věci Makropulos role Al‑
berta Gregora nebo Boris v Kátě Kabanové. 
Nezapomenutelné byly Blachutovy role ze 
světové operní literatury, kupř. ve Verdiho 
Aidě Radam, v Mozartově Únosu ze serailu 
Belmont či Pierr Bezuchov v  Prokofjevově 
Vojně a míru.
V šedesátých letech minulého století vystu‑
poval Beno Blachut především v moderních 
operách, jako byla role Aigista ve Straussově 
Elektře nebo Simonsona v Cikkerově Vzkříše‑
ní. Režisér a šéf opery Hanuš Thein obsadil 
Beno Blachuta do Janáčkových Výletů pana 

Broučka, ve kterých podal skvělý výkon, dále 
do Dvořákova Jakobína (role Bendy), zpíval 
rovněž ve Smetanově Tajemství Skřivánka 
a Bassilia v Mozartově Figarově svatbě.
Beno Blachut pohostinsky vystupoval též 
na zahraničních operních scénách jako byla 
Vídeň, Moskva, Brusel a Helsinky. Objevil se 
i v televizních úpravách operních inscenací 
a jeho hlas je zaznamenán na řadě nahrávek 
árií, písní a operních výstupů a kompletů.
Národní umělec Beno Blachut zemřel 
10. ledna 1985 ve věku nedožitých 72 let a je 
pohřben na pražském Vyšehradě vedle An‑
tonína Dvořáka.
Ještě připojuji doušku doc.  Jiřího Fuchse, 
bývalého sbormistra Vysokoškolského žen‑
ského sboru z  Českých Budějovic a  tvůrce 
výtečných recenzí operních představení 
plzeňské opery na webu Opera.plus, s  kte‑
rým se delší dobu znám, hlavně z magazínu 
Cantus. Když si v  jedné prodejně hudebnin 
kupoval umělcovu digitalizovanou nahrávku 
z  roku 1950, tak mladá prodavačka pravila: 

“Jó, je to poslední komplet, co tady máme. Je 
o to velký zájem, z divadla jich tu bylo něko‑
lik, a víte proč? No, on ten pán, co tady zpívá, 
je prej děsně dobrej…“ Prodavačka neměla 
o opeře zřetelně pražádnou představu. Ale 
ten hlavní představitel, t. j. Beno Blachut, je 
děsně dobrej… Není toto nejlepší možná vi‑
zitka dnes, kdy zapomínáme často na svoji 
bohatou operní historii?

Miloslav Samek

Irvin Venyš – 
klarinet, Martin 
Kasík – klavír
3.  května proběhl v  Kulturním domě Střel‑
nice poslední koncert klasické hudby této 
sezony. Posluchači vyslechli jedinečné vy‑
stoupení mladého klarinetisty Irvina Venyše 
a  klavíristy Martina Kasíka. Zazněly krásné 

skladby významných evropských skladate‑
lů: Johanesse Brahmse, Fryderyka Chopi‑
na, Clauda Debussyho, Bohuslava Martinů, 
Francise Poulenca.
Oba umělce předcházela výborná pověst 
a té nezůstali svým vystoupením nic dlužni. 
Komorní koncert se po všech stránkách vy‑
dařil, posluchači odcházeli velmi spokojeni 
a nadšeni.

Otto Singer
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LETNÍ PRELUDIUM 
SOUBORU BONA NOTA 
PARDUBICE
V pátek 11. května se opět veřejnosti otevřel 
Klášterní kostel sv. Augustina ve Vrchlabí 
a  rozezněla se v  něm krásná hudba. Ředi‑
tel ZUŠ Karla Halíře uvedl, že klášterní sa‑

kristie byla kompletně zrenovována a vznikl 
v  ní krásný důstojný prostor a  zázemí pro 
účinkující.

V  rámci večera vystoupil komorní smyč‑
cový orchestr BONA NOTA PARDUBICE s pro‑
gramem Vivaldi známý – neznámý. Orchestr 
je složený z amatérských i profesionálních 
hudebníků a  vznikl v  Pardubicích v  roce 
1999. Od roku 2012 se orchestr zaměřuje na 
hudbu baroka a raného klasicismu. Tomuto 

repertoáru přizpůsobil i svůj vzhled – hraje 
v barokních kostýmech.

Dnešní sólisty spojuje místo hudebních 
studií. Silvie Mechová st., Silvie Mechová 
ml.  – flétny, Martin Dostál a  Pavel Jandej‑
sek – housle, Radek Hanuš – varhany jsou 
absolventy Konzervatoře v Pardubicích.

Program byl zahájen Ouverturou D dur 
Georga Philippa Telemanna, nicméně v rám‑
ci koncertu zazněla především méně známá 
hudba Antonia Vivaldiho  – koncerty pro 
housle, housle a  varhany a  dvě flétny. Vi‑
valdiho jméno a hudební činnost je spojena 
také s mecenáštvím hraběte Václava Morzi‑
na – stejně tak jako Johann Friedrich Fasch, 
který rovněž jako hudební skladatel působil 
krátce ve službách hraběte Morzina, u jehož 
hrobky se celý koncert symbolicky odehrál.
Koncert přijali posluchači s  bouřlivým po‑
tleskem.

Otto Singer

S láskou Vincent…
První film v olejomalbě Loving Vincent o vel‑
mi pestrém a  křivolakém životě jednoho 
z největších světových malířů, který za svůj 
život prodal jediný obraz a  dnes mají hod‑
notu stovek milionů korun, Vincentu van 
Goghovi, se na Střelnici setkal s  velmi vře‑
lým přijetím. Plné filmové hlediště zhlédlo 
snímek, který v  britsko–polsko–americké 
koprodukci připravili Dorota Kobiela a Hugh 
Welchman. Na jeho přípravě se podílelo 
bezmála sto malířů, aby byl naplněn záměr – 
olejovými barvami malovaný film… Přípravy 
trvaly tři roky a  dle závěrečného potlesku, 
který u filmů není samozřejmostí, se potvr‑
dilo, že se povedl nejen film, ale celý výtvar‑
ný večer. Tomu totiž předcházela výtvarná 
dílna pro zájemce o  kresbu pod vedením 
Michaely Matoušové, která na Střelnici vede 
výtvarný ateliér.

Kulturní dům půjde výtvarnou cestou 
i  dál… Již 26.  června uvádíme snímek Gau‑
guin Edouarda Deluci. Přijďte před obědem… 
v 10h!

Vladimír Jindra, ředitel KD Střelnice
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Stalin, strach 
a smích. Ale pozor, 
tato nová britská 

komedie rozhodně 
není jen švanda.  

Nezpíval protestsongy
 a nepředstavoval ani 
underground, lidé si 
z něj přesto udělali 

symbol postoje 
proti komunistickému

režimu.

Režie: Jitka Němcová 

CZ
19.00 | 100 min

Filmový partner Kulturního domu Střelnice

www.strelnicevrchlabi.cz

Doba kamenná
musí čelit nové 

nečekané hrozbě -
vtrhla k ní totiž 

doba 
bronzová!

Režie: Nick Park

UK | CZ dabing 
17.30|88 min

Divoká osobnost, 
pestrobarevné 
obrazy, a první 

tahitská dobrodružství 
jednoho z nej-

slavnějších světových 
malířů...

Paula Gauguina.

Režie: Edouard Deluca  Režie: 
Armando Ianucci

UK, FR, B | CZ titulky
19.00 | 106 min

Nevhodné pro diváky 
do 12 let

Winston Churchill 
na počátku 2. sv. 
války musí učinit 

zásadní rozhodnutí.
Vynikající výprava, 

skvělé kulisy, 
skutečné reálie... 

Režie: Joe Wright

USA, UK | CZ titulky 
10.00 |125 min

Nevhodné pro diváky 
do 12 let

FR| CZ titulky 
10.00|102 min

Dobrodružná cesta, 
která začala

tajným vzkazem
v lahvi...

Režie: 

DK | CZ dabing 
17.30|80 min

 Tým Amalie Næsby Fick




